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Raportul Secretariului-general

Activitatea secţiunilor.
Propunerile şi hotărîrile de acum câţiva ani au devenit în cea 

mai mare parte realităţi folqsitoare care se desvoltă necontenit, 
dând Ligei Culturale din ce în ce mai mult o solidă basă ma
terială şi autoritatea morală care-i trebuie pentru a-şi' îndeplini 
chemarea grea în împrejurări aşa de gingaşe şi adesea aşa “de 
neprielnice, între atâta necunoaştere a scopurilor ei şi neîncredere 
în sinceritatea cu care ele sunt servite. Astfel şi data . aceasta 
vă putem aduce veşti bune, care ne îndreptăţesc a cere în şi 

,.mai mare măsură concursul efectiv, călduros şi necontenit. al 
tuturor secţiunilor. , ,  ţ ..*!

întemeiere de Secţiuni.
în cursul anului trecut, trimeţând sau ba rapoartele la care 

sunt îndatorite, toate secţiunile afară de cele din Moldova-de-sus, 
a căror răpede decădere şi stângere trebuie s’o semnalăm cu 
durere, au întreţinut cu noi legâturilè prevăzute prin "âïatutë. 'Una 
singură, acéa din Giurgiu, a desapróbat public, prin Buletinul'éi, 
redactat într’un ton neobişnuit, conducerea congresului treciiţ,'a 
comunicat presei ştiri menite să discrediteze comitetul central 
şi s’a opus la orice recunoaştere a drepturilor lui : am rupt le
găturile cu această secţiune, lăsând Congresului sarcina de a ju
deca asupra atitudinii comitetului secţiunii din Giurgiu.

Ca secţii nouă însemnăm pe acelea din :
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1. Roznov (Neamţ) 25 Sept. 1911, 40 membri la înfiinţare.
2. Voineasa (Vâlcea) 8 Oct. 1911, 20 „ „ „
3. Caracal 6 Oct. 1911, 63 membri la înfiinţare.
4. Grindeni (Dolj) 20 Iulie 1911, 35 membri la înfiinţare. '
5. Murgeni (Tutova) 27 Oct. 1911, 27 „ „ „
6. Hârşova (Constanţa) 5 Dec. 1911, 60 membri la înfiinţare
7. Taslău (Neamţ) Dec. 1911, 17 membri la înfiinţare.
8. Alexandria Dec. 1911, 65 membri la înfiinţare.
9. Independenţa (Covurluiu) 11 Dec. 1911,53 membri la înfiinţare.

10. Slobozia-Conachi „ 16 Dec. 1911, 19 „ „ „
11. Lieşti (Tecuciu) 21 Dec. 1911, 22 membri la înfiinţare.
12. Câlugăreni (Neamţ) 9 Dec. 1911, 58 membri la înfiinţare.
13. Suhaia (Teleorman) 24 Ianuar 1912, 58 „ „ „
14. Ciuşlea-Răchitoasa (Putna) 10 Ian. 1912, 15 membri la înfiint.
15. Hangú (Neamţ) 11 Febr. 1911, 63 membri la înfiinţare.
16. Bâileşti (Dolj) 27 Dec. 1911, 35 „ „ „
17.,Sulina 12 Febr. 1912, 130 membri la înfiinţare.
18. Jiblea (Argeş) Febr. 1912, 22 membri la înfiinţare.
19. Târgu-Frumos 22 Ianuar 1912.
20. Nehoiu (Buzău) 18 Mart 1912, 18 membri la înfiinţare.
21. Pleniţa (Dolj) 29 April 1912, 100 „ „ „

Reînfiinţate: Călăraşi, Paris.
Desfiinţate: Berlin, Dorohoiu, Giurgiu.

Din Brăila, unde nu putusem trezi, prin niciun mijloc, interesul 
pentru scopurile noastre, un număr de profesori, jigniţi de această 
stare de lucruri într’unul din oraşele unde numărul elementului 
românesc bogat şi mai ales a celui de origine ardelenească, e 
s ş a  de mare, şi-au arătat dorinţa de a pune basele unei nouâ- 
secţiuni, pe care o dorim cât mai solid şi trainic întemeiată.

Buletinele,

Buletinele secţiunilor nu s’au publicat cu atâta regularitate ca  
anul trecut, afară de al secţiei Bacău; în proporţiile modeste 
ale celui din Ploieşti, ele ar puteă fi menţinute fără o preamare 
cheltuială.

Buletinul Comitetului central, cuprinzând cele mai însemnate 
ş i  drepte din articolele ce publică presa românească de peste 
iotare, s’a prefăcut anul acesta într’o revistă, care dă înnaintea



fiecării reproduceri lămuririle de nevoie. Ea costă numai 3 lei 
pe an. Dacă sunt membri ai Ligei cărora acest nou sacrificiu 
li-ar părea prea greu, e de datoria acelor cari o : pot răspândi 
în cercul lor de cunoştinţe să o facă neîntârziat, creând astfel 
în public o şi mai largă simpatie pentru cauza românească ş i  
câştigându-ne prin această continuă propagandă membri noi. 
Faptul că multe secţiuni n’au trimes partea fixată prin- statute 
din veniturile lor, au oprit publicaţiile populare de care oredem 
că este totuşi nevoie. Calendarul din acest an cuprindere lângă 
obişnuita cronică, articole cerute anume delà scriitori români 
din provinciile nelibere asupra împrejurărilor de acolo. Vom căută 
să dăm acestei părţi o cât mai mare desvoltare, făcând din ca
lendarul nostru un repertoriu al vieţii 'româneşti de peste ho
tarele României.
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Comemorări.
Aproape fiecare secţiune a dat serbări comemorative şi po

pulare: însemnarea lor se află în „Revistă“ ca şi în dările de 
seamă anuale ce urmează. La conferinţe, cea mai devotată parte 
a avut-o tânărul profesor de Universitate Vasile Pârvan, neobosit 
în răspândirea talentului, ştiinţei şi mxmcii sale şi-i aducem aici, 
public, cele mai bune mulţămirL 

Printr’o frumoasă excursiune la mănăstirea Comana, excursiune 
condusă de d. G. Bogdan-Duică, precum şi prin publicarea unei 
broşuri comemorative, s’a pomenit tricentenarul luptei celei da 
a doua de lângă Braşov, în care Radu-Vodă Şerban, înmormântat 
în acea mănăstire clădită de dânsul, a zdrobit cu totul puterila 
„Craiului“ ardelean Gábriel Báthory. - ,

La 16 Maiu, cu serbări populare, cărţi de amintire, broşuri lă
muritoare, articole de ziare, serbează elementul rusesc din Ba
sarabia, împreună cu câţiva renegaţi, o sută de ani delà înche- 
iarea tratatului din Bucureşti, prin care Turcia apărătoare no  
vindea şi ocrotitoarea Rusie se grăbiă să ne sfâşie. Jumătate* 
răsăriteană a Moldovei a fost astfel smulsă din avântul nostru» 
spre cultură şi libertate, din întreg viitorul nostru naţionaL 

Unde trăiesc 2.000.000 de ţărani moldoveni, întru toate asemenea 
cu părinţii, bunicii şi strămoşii lor, până la ostaşii lui Ştefan-cel- 
Mare şi la întemeietorii ţerii Moldovei, se află şi o parte din inima
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noastră, pe care această bucurie a celor puternici o fac să sângere 
astăzi. ■ Opunem acestui zgomotos triumf conştiinţa sigură a 'drop" 
türilór noastre pe care micio încălcare nu le ‘poate-ştirbi'şi nicio 
duşmănie nu le va puteă distruge^ şi toate speranţele pe nare le 
poate’ trezi energia tânără a-unui popor nobil, care se; întăreşte", 
zilnic printr’o cultură inspirată de toate tradiţiile sale glorioase.
. Peste câteva zile, urmând hotărârea, ce am luat-o în April, 
vom deschide mica noastră exposiţie basarabeană -în salonul 
„Muntelui de Pietate“, vom coniemoră prin cuvinte şi cântece 
la Ateneu ziua tristă care e; însă pentru sufletele româneşti şi 
o zi- de fecundă reculegere, vom împărţi larg cărţile noastre de 
amintire şi vom cere Oricărui Român care-şi dă seamă de da
toriile lui, banul său pentru ridicarea la Iaşi U casei studenţilor 
basarabeni.  ̂ v

Loteria.
Printr’o uriaşă manifestare a dorinţei sale de à cunoaşte si de 

a so lumipă a răspuns lumea românească, de aici şi de peste 
hotare, la cheţnarea -noastră. în August trecut, când s’au desfă
şurat în Parcul jÇarql l-iu , acele mari serbări prin car,e Liga a 
căpătat 184.000 de lei pentru Palatul ei. Conferinţe, concerte, 
priveliştea! luării %iviţei, o exposiţie istorică au dat a ĵel caracter 
cultural care nu puteă lipsi. Ajutaţi larg de d, B. Delavrancea, 
atunci ministrude lucrări publice,, de. d. I. Lahovari, ministru de 
agricultură,,dp .comandămemtuPar,matei şi de mii de bunevoinţe 
particularo,, e^ora;nn li, .pntems m,ulţămi de ajuns, am dovedit 
tuturora că Liga e o putere- şi' 'că, dacă voieşte, poate fi bogată 
şi altfel decât în intenţii nobile şi în cald entusiasmi

O datorie deosebit de dureroasă pentru miné în deosebi se 
impune acum. Dintre, noi s’a dus.;uu frate de gânduri, un tovarăş 
de muncă al cărui suflet a fost .aşa de mult legat de al nostru,, 
încât pare că ne simţim. în această clipă,din nou în .tovărăşie 
cu dânsul. Să onorăm amintirea lui Petru Liciu, mare artist dé 
adevăr şi-mare Român de credinţă şi de jertfă, şi să-i păstrăm 
amintirea printre cele mai scumpe ale inimilor noastre.

Sëcretarul-general, N. Iorga.
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Raportul Loteriei Ligei Culturale

Domnule Preşedinte,
în cursul anului acesta loteria „Ligei Culturale“ a avut un 

succes deosebit prin serbările făcute în August trecut în Parcul 
Carol I, al căror beneficiu a întrecut toate aşteptările. Pentru 
prima oară în ţara noastră, prin nişte serbări, s’au putut vinde 
184.000 de bilete de loterie.

Credem că suntem interpreţii tuturor membrilor Ligei, aducând 
viile noastre mulţămiri d-lor N. Filipescu şi B. Delavrancea, precum 
şi onor. Direcţiuni a C. F .R ., care, prin reducerile acordate pe C. 
F. R. precum şi prin concursul dat, ni-au permis să realizăm acel 
frumos rezultat.

în cursul anului, tot pentru plasarea biletelor de loterie, s au 
organizat mai multe festivaluri artistice-literare în diferite oraşe 
din ţară cu concursul artiştilor Teatrului Naţional, în frunte cu 
regretatul Petru Liciu, şi a mai multor conferenţiari de seamă 
(Părintele Arhimandrit I. Soriban, prof. V. Pârvan, etc.) între 
secţiile care au arătat o deosebită bunăvoinţă pentru reuşita 
acestor festivaluri, cităm în primul rând : secţiile Galaţi, Râmnicul- 
Vâlcii şi Zimnicea.

Aducem cu această ocazie viile noastre mulţumiri onor. Pre
fecturi de Dolj, Tecuciu, Putna, Neamţ, Ialomiţa, etc. precum şi 
depozitelor R. M. S-, care ni-au dat binevoitorul concurs.

Până în prezent s’a desfăcut următorul număr de bilete :
Cu ocazia serbărilor din Parcul Carol I . . . . 184.119
Prin Secţii, Prefecturi, R. M. S. etc..............................26.064

’ Total . . . 210.183
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Sperăm că prin alte serbări ce vom mai face anul acesta, să 
plasăm şi cea mai mare parte din restul de bilete rămase.

Prima tragere s’a efectuat la2 1 Novembre 1911, conform apro
bării, cu câştiguri în valoare de 27.250, lei dintre care mai mult 
de jumătate rămânând nereclamate, vor trece în folosul Ligei.

A doua tragere e fixată pentru 21 Novembre a. c.
Primiţi, vă rog, domnule Preşedinte, asigurarea deosebitului 

meu respect.
Administratorul Loteriei, Gr. Gheorghiu-Ptdna.
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Secţiile Ligei Culturale.

1. Alexandria
2. Bucureşti
3. Buzău
4. Botoşani
5. Bacău
6 . Bechet
7. Burdujeni
8 . Brăila
9. Bârlad

10. Băileşti (Dolj)
11. Craiova
12. Câmpina
13. Constanţa
14. Căluţi (Bacău)
15. Călăraşi
16. Caracal
17. Călugăreni (Neamţ)
18. Ciuşlea-Răchitoasa(Putna)
19. Dorohoiu
20. Drăgăşani
21. Focşani
22. Folticeni
23. Galaţi
24. Grindeni (Dolj)
25. Huşi
26. Hangú (Neamţ)
27. Hârşova (Constanţa)
28. Iaşi

29. Independenţa (Covurlui)
30. Jiblea (Argeş)
31. Lieşti (Tecuci)
32. Mârşani (Dolj)
33. Mihăileni (Dorohoi)
34. Murgeni (Tutova)
35. Negoeşti (Bacău)
36. Nehoiu (Buzău)
37. Paşcani
38. Piatra-Neamţ
39. Piteşti
40. Ploieşti»
41. Parachioiu (Constanţa)
42. Pleniţa (Dolj)
43. Paris
44. Râmnicu-Vâlcea
45. Râmnicu-Sărat
46. Roşiori
47. Roman
48. Roznov (Neamţ)
49. Stâlpu (Buzău)
50. Slănic (Prahova)
51. Sinaia
52. Slobozia-Cônachi (Covurlui)
53. Suhaia (Teleorman)
54. Sulina
55. Tumu-Severiû
56. Tulcea
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57. Târgovişte
58. Târgu-Neamţ
59. Târgu-Frumos
60. Târgu-Ocna
61. Târgu-Jiiului
62. Tecuciu
63. Topolog (Tigveni, Argeş)
64. Turnu-Măgurele
65. Tazlău (Neamţ)

66. Urziceni
67. Văleni-de-Munte
68. Vârciorova
69. Valea-Călugârească
70. Voineasa (Vâlcea)
71. Zimnicea
72. Predeal
73. Lehliu (Ialomiţa)

ja ,i4t -i' * k. . ■ .
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C Ă R Ţ I L E
AFLATE ÎN DEPOZITUL „LIGEI CULTURALE“

La 4 Maiu 1912.
NB. SE POT CERE GRATUIT DE BIBLIOTECILE ROMÂNILOR DIN ŢARĂ Şl STRĂINĂTATE

No. exem.

1. „Piatra Teiului, Iaşii şi locuitorii săi“ de A. Russo,
traducere de C. Mărgăritescu . . ....................1-75°

2. „Mémorial roumain I“ . Les Hongrois et la nationalité
roumaine, par N. Iorga...............................   138

3. „Mémorial roumain II“ . Les dernières élections en
Hongrie et les Roumains, par N. Iorga......................  32

4. „Breve storia dei Rumeni“, in occasione delle feste
del cinquantenario italiano, de N. Iorga . . . .  50

5. „Calendarul Ligei“ pe anul 1908 ........................................  51
a 1911 .............................................1.350
7 , 1912 .......................................620
8. V. A. Urechiă: Discurs la primul Congres al Ligei

Culturale ...................................................................................  60
9. Manifestul Comitetului Central al Ligei 1897 . . .  27

10. Pentru congresul din Craiova al Ligei Culturale . . 14
11. N. Iorga: Un biruitor: Radu-Vodă Şerban . . . .  412
12. „ „ : Inscripţii din bisericile României, fascicula

a Il-a . . . ........................................................................ 25
13. General Şt. Stoika Austria, şi politica ei perfidă faţă

de România.............................................................................  755
14. Lettre de M. V. A. Urechiă au Général Türr (1894). 18
15. Maximilian W . Schroff, Bilder aus Rumänien II . . 15
16. Carte de cetit pentru săteni (Federala coop. săteşti)

No. 1 ...................................................................................  125
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17. D-r Valérián Negrescu: Oboseala nervoasă . . . .
18. N. Iorga: Serbările dela Blaj . .......................................
19. România pentru B ăn ăţen i................................. ..... . . 2.000

TABLOURI Şl HĂRŢI

1. Osândiţii Memorandului............................................ 61
2. Harta Etnografică a Austro-Ungariei şi României

de Kiepert . . . . . . ............................................  53

»

co



Raportul Secţiei Alexandria.

Domnule Preşedinte,

In conformitate cu statutul Ligei Culturale, avem onoare a vă. 
face mai jos o scurtă expunere a activităţii tinerei noastre secţiuni.

a) La l-iu Ianuar 1911, un grup de cetăţeni, convinşi de rolul 
însemnat ce-1 joacă Liga Culturală în educarea naţională, au în
fiinţat secţiunea locală, pornind din primele zile cu 46 membri. 
Fără îndoială că dorinţa noastră a tuturor este ca numărul ac
tual de membri să fie cu mult mai mare, şi credem că vom 
aveă şi această mulţămire prin muncă serioasă şi stăruitoare.

b) Comitetul actual, ales de adunarea generală la înfiinţare, se 
compune din : Părintele econom Hie Bâdulescu, preşedinte, 
maior A. Negru şi Anghel Ivanovici, vice-preşedinţi, Ion Anto- 
nescu, casier, Anton Văcăreanu, secretar, Iulian Caracudovici, bi
bliotecar, Gheorghe Curpen, Dem. Troian Enescu, Mihail Petrescu, 
Savu Zamfirescu şi Petre D. Iliescu, membri. Adunarea generală 
a proclamat membri de onoare pe d-nii: Ştefan Mândreanu, An
drem Noica şi Gh. Ionescu, şefii partidelor politice din localitate.

c) Veniturile secţiunii până în prezent se ridică la suma de 
333 lei, proveniţi din: taxe de înscriere 119 lei, cotizaţii 158 lei 
şi donaţiuni 56 lei, iar cheltuielile sunt de 116.60, făcute pe 
registre, imprimate, chiria salonului de conferinţe, afişe, etc.

Pentru vânzarea biletelor de loterie a Ligei, s’a aranjat un 
festival cu d. V. Pârvan, profesor, universitar, d-na 0. Bârsan, dd. 
N. Grigorescu şi I. Dinu, artişti ai Teatrului Naţional, d. L D. So
rion, publicist şi d. Gheorghiu, administratorul loteriei Ligeî. S’au în
casat 515 lei, din cari, scăzându-se cheltuielile, de 112 lei, a ră
mas suma de 403 lei, ce s’a înaintat d-lui casier central.
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d) Secţiunea are sediul în sala de bibliotecă a şcolii primare 
de băieţi No. 1, şi are la îndemână şi o bibliotecă cu 700 volume 
literare donate de cercul de cetire din localitate.

e) Până în prezent Liga s’a manifestat prin o serie de 5 con
ferinţe publice pe înţelesul tuturor, ţinute în faţa unui public 
numeros, de către d-nii :

1) Pr. Ilie-Bădulescu, despre „Isus şi opera sa“.
2) Maior â . Negru,-’despre-Conştiinţa năţibnâiă“.
3) Anghel Ivanovici, „Dela Londra la Roma“ (cu proiecţiuni)*
4) S. Zamfirescu, despre „Constantinopol“ (cu proiecţiuni).
5) D-na Ana I. Antonescu, despre „Câteva boli sufleteşti“. 
Acesta este, domnule Preşedinte, începutul de activitate al

tinerei noastre secţiuni şi nădăjduim că Ia anul viitor să pre
zentăm un bilanţ mai bogat în fapte/

Preşedinte, Econ. I. Bădulescu.

Secretar,! Antón- Văcăream;

t



Raportul Secţiei Bucureşti

Domnule Preşedinte,

Acum, când avem a vă face o dare de seamă despre activi
tatea pe care a putut-o desfăşură secţiunea noastră: în cursul 
acestui an care se încheie cu apropiatul congres, încercăm o ade
vărată şi adâncă durere sufletească, gândind la acela care a plecat 
dintre noi pentru totdeauna. -

Prin Petru Liciu secţiunea noastră pierde un spirit de jertfă 
în cel mai curat, înţeles. al cuvântului, un ostaş care n’a cu
noscut oboseala, iar comitetul pierde pe cel mai bun din 
membrii săi.

* , ,
Cât priveşte activitatea de peste an, avem onoare a vă" re

lata cele ce urmează.
în adunări săptămânale ale comitetului, cercetate de toţi membrii 

săi, s’au căutat mijloace, pe de o parte de a întări secţiunea 
prin înmulţirea membrilor şi prin îmbunătăţirea stării ei ma
teriale, iar pe de alta de a face ca ea să desvolte o activitate 
culturală pe cât mai bogată. . e

în ce priveşte rezultatele străduinţelor, pe care lem pus comi
tetul întru întărirea secţiei şi ai promovării situaţiei ei materiale, 
putem însemnă aici :

Secţiunea noastră numără, astăzi 1.089 membri.
S’a încasat, în cursul anului, din cotizaţiile membrilor, ser

bări, conferinţe, etc., suma de 20.822 lei. ■
Am căutat apoi a mări „fondul cultural neatacabil“ , în care 

punem frumoase speranţe.
Se înţelege în de ajuns însemnătatea acestui fond, care creşte
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necontenit prin dărnicia unor buni Români şi care, prin veni
turile sale, e menit a asigură îndeplinirea trebuinţelor celor mai 
neapărate ale culturii noastre româneşti de pretutindeni.

Astfel, astăzi acest fond se ridică la suma frumoasă de 33.427 
lei şi 30 bani. Sporul anului acestuia ar fi de 5.114 lei.

*

Ţinem a arătă aici pe acele persoane şi instituţii care au făcut 
anul acesta daruri pentru fondul nostru cultural, aducându-le, şi 
cu prilejul acesta, mulţămirile noastre adânci :

1. Societatea Centrală Agricolă 1000 lei
2. Banca Marmorosch, Blanck et Co. 1000 n
3. Creditul Urban 100 n
4. Societatea de Asigurare „Generală“ 1000 n
5. Societatea de Asigurare „Naţionala“ 1000 n
6. D-l Cesare Fantoli 100 rr
7. „ Al. Cantacuzino 24 ri
8. „ I. D. Berindei 20 n
Apoi, din activitatea culturală desfăşurată de secţiune şi co

mitetul ei, amintim :
Cu puţinele mijloace de care am dispus, am sprijinit tre

buinţe culturale ale neamului.
S ’a urmat şi anul acesta o serie de conferinţe publice, în

soţite şi de un program artistic, în sala „Muntelui de Pietate“, 
pusă, şi anul acesta, cu toată bunăvoinţa la dispoziţia Ligei, de 
directorul acestei, instituţii, d. dr. Diacono viei, căruia îi aducem 
mulţămirile noastre călduroase.

Conferinţele au fost ţinute de d-nii: Popescu Tudor, d-r C. 
Moteanu, G. Ocăşanu, I. Scurtu, Ş t  Pop, Traian Ţăranu.

Pentru partea artistică a acestor serate ale Ligei şi-au dat 
contribuţia: d-na Constanţa» Hodoş, d-na Elena Locusteanu-Bonciu, 
d-şoarele Lucia Calomeri, Maria Miotti, d-na Maria Fărcăşanu, d-nii 
Radu Rosetti, P. Locusteanu, N. Grigorescu, C. Belcot.

Mulţămim călduros, pentru concursul binevoitor, drlor confe
renţiari, valoroşilor scriitori şi bunilor artişti ai Teatrului Na
ţional, cari au răspuns, ca în totdeauna, la chemările Ligei.

Secţiunea a luat parte la piosul pelerinagiu făcut de Ligă, 
în vara trecută, la mormântul delà Comana (Vlaşca) al lui Radu- 
Vodă Şerban.

La 28 Novembre s’a serbătorit la Ateneul Român căderea 
Plevnei. A rostit cuvântul de ocazie d. Popescu Tudor, secretarul
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secţiunii noastre. Un bogat program artistic a fost executat de 
artiştii delà Teatrul Naţional. Corul Seminariului Central a exe
cutat frumoase arii de ocazie. Mulţămim din nou părintelui Ar
himandrit Scriban, directorul, pentru bunăvoinţa pe care continuă 
a o arătă faţă de instituţia noastră.

în ziua de 28 Decembre Liga şi-a avut obişnuita serată-dan- 
santă de peste an. Au participat un însemnat număr de membri 
şi s’a realizat un frumos beneficiu, care a constituit primul în
ceput al fondului pentru Biblioteca Ligei Culturale.

Ziua Regatului s’a serbători't şi anul acesta prin cuvântarea 
frumoasă a d-lui I. Scurtu.

S’a serbătorit, printr’o cuvântare ocazională, rostită de d. Şt.
Pop şi cu concursul unor scriitori şi artişti, aniversara zilei
de 3 Maiu 1848, a celei mai mândre manifestări din câte a avut
neamul nostru în Ungaria şi Transilvania.

S’a depus de comitet o coroană pe mormântul lui Eminescu,
cu prilejul desvelirei statuii marelui poet al neamului.

în sfârsit, secţiunea noastră si-a dat contribuţia sa la marile
serbări organizate vara trecută în Parcul Carol I-iu, în folosul
loteriei pentru ridicarea Palatului Ligei.

Primiţi, vă rugăm, domnule preşedinte, asigurarea considera-
tiunii noastre deosebite.1 &

Preşedinte, Şt. Lambru. Secretar, Popeseu Tudor.
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Raportul Secţiei Buzău.

Domnule Preşedinte, , *

La adresa d-voastră No. 414 din 28 Aprilie am onoare a răs
punde că numărul membrilor delà această secţie e de 85. înca
sările în genere se fac cu anevoinţă. Numai •'balul anual delà 
21 Ianuarie 1912 a avut o reuşită deplină, atât din punct de 
vedere moral, cât şi din cel material. Toate d-nele au venit în 
costume naţionale, atât din ţară, cât şi din Transilvania. A fost, un 
entuziasm mare. Păcat că nu se repetă şi. în alte împrejurări şi 
că flacăra patriotismului se stinge răpede.

Venitul acestui bal a fost de 1632 lei, la care mai adăugân- 
du-se şi suma de lei 326,80 din încasările cotizaţiilor,' fac 1958 
lei şi 80 bani. Din această sumă scăzându-se 500,lei trimeşi 
anul acesta Comitetului Central, 100 lei daţi pentru îmbrăcă
minte elevilor săraci delà şcoala normală din Buzău, 50 lei 
bisericii din B. din Transilvania, 50 lei pentru orchestra lice
ului, 100 lei abonamente la „Tribuna“ , „Românul“ , din Transilvania 
şi „Gazeta poporului“ , din Bucovina, 200 lei cheltuieli cu trans
portul orhestrei şi corului Ligei pentru şezătoarea delà Nehoiu 
şi înfiinţarea secţiei de acolo, 99 lei şi 30 bani cheltuieli cu în
treţinerea bibliotecii, repararea instrumentelor orhestrei, chel
tuieli de cancelarie, etc.; 190 lei plata încasatorilor şi a servi
torului delà bibliotecă, şi care cheltueli în total ating suma de 
1.289 lei şi 30 bani, mai rămâne în casă suma de 669 lei şi 50 
bani; şi cu această sumă rugăm pe Onor. Comitet Central a 
aprobă să s| complecteze mobilierul necesar delà sediul secţiei 
noastre, luând hotărârea să-i dăm o nouă organizare, care să 
corespundă în totul aşteptărilor Comitetului Central.
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Suma de 1.000 lei, rămaşi dela balul din anul trecut, se păs
trează, cu dobândă, ca un fond pentru clădirea localului Ligei 
din acest oraş. ■

Secţia noastră are sediul la Primărie, are biblioteca sa şi 
ceva din mobilierul necesar. în toate serile, delà oarele 9, orhestra 
şi corul Ligei se e'xercitează pentru şezătorile culturale ce se ţin 
în diferite părţi ■ ale oraşului, pe la şcoli, iar din când în cînd şi la 
sediu. S’a serbat cu entuziasm ziua istorică de 24 Ianuarie. S’au 
ţinut şi cîteva şezători, şi anume: la şcoala de băeţi No. 3,9 Fe
bruarie, unde à vorbit Preotul Ilîe Jugureanu despre „Taina Po
căinţei“ , fiind în postul cel mare; la Şcoala de meserii, 26 
Februarie, unde s’a vorbit de subsemnatul despre „Primejdia 
alcoolismului“ ; la Şcoala normală, la 9 Martie, unde de asemenea 
am vorbit despre „Solidaritate“ ; la Nehoiu, 18 Martie, am 
vorbit despre „Conştiinţa naţională“ , iar d. advocat Gh. Orleanu 
despre „Băncile populare“ . La toate aceste şezători au tost şi 
declamaţiuni, cor, orhestră, şi a asistat multă lume.

Se va continuă cu înfiinţarea secţiilor în judeţul Buzău, după 
cum s’a arătat în adresa No. 14, din 24 Martie 1912.

Binevoiţi, vă rog, d-le Preşedinte, a primi asigurarea prea deo
sebitei mele consideraţiuni.

Preşedinte, Toma Dicescu.•> >
Casier, G. Bcbeş.

■ *



Raportul- Secţiei Bacău.

Domnule Preşedinte,

Un raport despre activitatea unei secţii a „Ligii pentru unitatea 
Culturală a tuturor românilor“ trebuie să fie, nu numai o dare de 
seamă exactă de manifestările si serbările cu caracter national, 
pe care zisa secţie le-a organizat sau la care a participat numai 
în cursul anului, ci trebuie să cuprindă şi 0 apreciere a activi
tăţii secţiei din punctul de vedere al foloaselor culturale pe care 
le-a împărtăşit diferitelor straturi ale societăţii româneşti. Din 
acest punct de vedere socotim că secţia noastră a făcut un în
ceput fericit, inaugurând încă din anul trecut „Revista Liga Cul
turală din Bacău“, care apărând lunar, a ajuns la al 10-lea nu
măr, cuprinzând, pe lângă diverse comunicări şi informaţiuni pri
vitoare la mişcarea cultural-naţională a Românilor de pretutin
deni, şi numeroase articole scrise de oamenî al căror râvnă şi 
sentimente pentru propăşirea neamului trebuie să servească 
drept pildă tuturor acelora cărora nu li este şi nu li poate fi 
indiferentă guvernarea Românilor prin ei înşişi. Buna primire a 
ideilor răspândite prin revista noastră, atât în oraş, dar mai cu 
seamă în judeţul nostru, ne-a încurajat, îndernnându-ne să con
tinuăm a o face să apară mai departe, cu toate că indiferenţa 
multora din acei dela cari ne-am aşteptat să ni dea un con
curs efectiv este de natură să ne descurajeze.

Sperăm însă că această constatare singură va fi suficientă 
pentru a reînvia în sufletul tinerimii dornice de un nou ideal 
sentimente de cald patriotism, ce abia aşteaptă să izbucnească, 
fie deocamdată şi supt forma unei simple colaborări la revista 
Ligei.
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Pe lângă această manifestare de activitate culturală, secţia 
noastră a ţinut şedinţe lunare, la care, deşi au fost invitaţi toţi 
membrii înscrişi (peste 59), n'au participat însă decât foarte pu
ţini, mărgenindu-ne de cele mai multe ori la membrii comitetului. 
Din această cauză nici discuţiunile ce urmau a se face cu pri
vire la diversele chestiuni ce erau la ordinea zilei şi care inte
resau pe toţi Românii, n’au putut fi aduse la cunoştinţa tuturor 
spre a fi pe larg desbătute. Relevăm această indiferenţă culpa
bilă a concetăţenilor noştri pentru chestiuni care, deşi nu ren
tează băneşte, sunt însă cu atât mai folositoare pentru educaţia 
noastră naţională.

Totuşi comitetul secţiunii, înţelegându-şi rolul, n’a dezarmat ; 
şi, în unire cu direcţia liceului şi a şcolilor primare din locali
tate, cu ocazia serbării „Unirea“ delà 24 Ianuar a. c., a organizat 
un, mare festival artistic-cultural, la care a luat parte toată su
flarea românească din oraş şi o bună parte din judeţ ; cu această 
ocazie, pe lângă conferinţa ocazională, a cării însempătate am rele
vat-o la timp în coloanele revistei noastre, s’au produs corul liceului 
şi au fost diverse recitări şi jocuri naţionale, cu figuri alegorice,- 
executate de elevii şi elevele şcoalelor. Festivalul a luat sfârşit 
printr’o frumoasă serată a Ligei, la care d-nele şi d-şoarele au 
participat în splendide costume naţionale. Produsul net al-acestei 
serate, în sumă de lei 322, s’a încasat în folosul Ligei, cu care 
ocazie s’au vândut şi bilete de-ale loteriei Ligei în sumă de 56 lei.

Iată acum şi situaţia financiară a secţiunii în cursul anului 
expirat până la 1 Maiu 1912.

A. Venituri. încasări în cursul anului. • -
Din cotizaţii :

Lei B.

Până la 31 Decembrie 1 9 1 1 ............................................. 179.20
Delà 1 Ianuar 1912 până la 1 Maiu 1912 . . . . .  32.45

Din listele pentru inundaţii din Danqt..............................218.45
pintr’o serbare idem, i d e m ..................................................188.00
Din vânzarea calendarului Ligei (1912)......................... _ . 27.25
Din serbarea (serata) delà 34 Ianuarie 1912 . . . .  322.00

Totalul ţncasărilor Lei 967.35
B. Cheltuieli. Vărsări.

Abonamente plătite la „Neamul Românesc“ pentru popor
Lei P>. 
24.00
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Trimeşi Comitetului central pentru inundaţi, cu recipisa
No. 413 din 3/5 1911 . . .  . . . . . . . . 400.00 

Chelt. rambursate pentru Congresul Ligei delà Craiova, 1911 3Ò.00
Cheltuieli de cancelarie (mărci, hârtie, plicuri) . . .  . 16.50
Un cordon pentru steagul Ligei . . . . . . . . .  8.00/
Trimeşi Comitet. Central cu recipisa No. 783 din 13/3 1912 400.00 

Totalul vărsărilor şi al cheltuielilor Lei 878.50
Situaţia generală la l-iu Maiu 1912 :

Aflaţi în casă la l-iu Ianuarie 1911 . . . . . . Lei 409.15
Încasaţi în cursul anului expirat până astăzi, cum

s’a arătat mai s u s ............................................ „ 967.35
Total, Lei 1376.50

Cheltuieli şi vărsări în cursul anului până azi, cum
s’a specificat mai s u s ....................................... „ 878.50

Total în casă la l-iu Maiu 1912 Lei 498.00 
din care : Depuşi la Casa de depuneri cu. recipisa

No. 6155/1858, din 13-August 1911 . . . . . „ 250.00
Idem la Banca Cristoyeanu & C-p..........................„ 100.00

Aflaţi în Casă, numerar ' . ..................................  . „ 148.Q0
Total Lei 498.00

Ca încheiere a raportului nostru, credém că numai atunci secţi
unea noastră va avea o activitate mai spornică, când ni vom 
putea procura (cu chirie deocamdată) un local propriu, unde să 
putem ţinea regulat şedinţele şi unde membrii secţiunii să aibă 
un loc de întrunire pentru desbaterea diferitelor chestiuni ce-i 

interesează. Pentru ajungerea acestui scop însă, trebuie să re
curgem la mijloace altele decât cotizaţiile membrilor, care se 
încasează atât de greu. Aceste mijloace deci vor face obiectul 
preocupărilor noastre în viitor, şi al discuţiunilar ce ne propunem 
a face în apropiatul Congres al Ligei.

Primiţi, vă rog, domnule Preşedinte, asigurarea distinsei noastre 
consideraţiuni,

Preşedinte, G. Berea.

Casier, I. Cornea.

Secretar, Ç. Dăscălescu.

2



Raportul Secţiei Bèchet.

Domnule Preşedinte,
Activitatea secţiei Bechet'în cursul anului 1911 se rezumă astfel . 
La finele anului numărul membrilor' eră de 19, înşcrnndu-so 

până în prezent încă 13 Membri noi, în total 32 de membri în 
curent cu cotizaţiile. în cursul anului 1911 sau încasat .

Din cotizaţii...................' ................................ • • ^ei
Venitul unui bal organizat la 24 Ianuar 1911 . „ 834.90 •

Total Lei 950.90
Din această sumă s’a înnaintat d-lui casier central cu recipisa

No. 73/911 lei 730. ţ .
în cursul anului secţia a vândut 600 de bilete de loterie şi 15

calendare, înaintându-se costul.
în cursul anului 1911 secţia'a fost abonată la următoarele 

ziare si reviste: „Românul“ din Arad, „Foaia poporului“ din Cer
năuţi, '„Neamul Românesc“ din Văleni, „Viaţa Romanească“ din 
íasi,'„Higiena satelor“ din Huşi. S’a cumpărat un volum: Docto
rul de casă de Bianu, un calendar al societăţii Macedo-Română. 
S’a confecţionat un dulap pentru biblioteca secţiei  ̂în valoare de 
160 lei S’a reînoit consiliul de administraţie alegându-se .

Preşedinte, preotul Ilio Demetrescu; vice-preşedinte, Ion Ma- 
rinescu; secretar M. Duiculescu; casier, N. Mămţescu; membri,
N. Sofan St. Stănescu. * . v .

S’a serbat ziua de 24 Ianuar cu ţinere do conferinţe, declamar!
de poezii şi cântece patriotice.

S’au tinut mai multe întruniri cu membrii şi alte persoane, în 
care s’au discutat şi vorbit despre diferite chestiuni culturale, etc- 

Primiţi, vărugăm, încredinţarea deosebitei noastre consideratili. 
Preşedinte, Preot. I I  Demetrescu.



Raportul Secţiei Balcani-Tazlău- 
Neamţu.

Domnule Preşedinte,

Conformându-ne adresei Domaiei-Voastre No. 327 din - a. c.
avem onoare a vă lămuri: Liga Culturală, secţia Balcani-Tazlău-' 
Neamţu, înfiinţată acum de curând, abiă de patru luni, numără până 
în prezent 20 de membri. 'Au fost foarte puţine şezătorile, 
căci de abiă două s’au făcut : la 1 şi la 8 Ianuarie a. c. Ziua de 24 
Ianuarie nu s a putut serbători din cauză că toţi membrii 
sunt oameni muncitori şi, în timpul când trebuiâ să serbătorim, 
erau duşi la lucru în depărtare. Calendarele pe care le-am primit 
prin Martie, împreună şi un registru-chitanţier, de abia le-am 
vândut, conformându-ne adresei d-voastră No. 352 din 20 Martie.

Vă trimitem costul lor acum cu poşta de azi prin mandat po
ştal. Iar în privinţa încasărilor şi plăţilor stăm astfel:

încasări :
Lei B.

1) Taxe de înscriere . . 58.—
2) Cotizaţii............................... 9.70
3) Donaţii de către societa

tea forestieră „Toporul“ 
din localitate p e n t r u 
ínfűin ţarea unei biblioteci 
proprii..................................20.—

Plăţi : *
Lei B.

1) Un sigiliu . . . 5.50
2) Un registru pentru '

procese-verbale. 2.15
3) Chitanţier . . . 3.00
4) Scrisori, etc. . . 2.30

Total 12.15

Total 87.70
In casă ni rămân 74.75.
Steagul nu l-am făcut, ba nici registre n'avem de ajuns şi nici.
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casa n’am închiriat, asà că n’avem de unde da partea cuvenită 
conform statutului. Pentru serbările, de care ni amintiţi prin adresa 
No. 327 din 6/3 1912, nu s’a luat nicio hotărîre.

Pentru congres nu s’a înscris până acuma nimenea : poate de 
aici înnainte. Suntem de părere ca congresul să se ţină la Iaşi,, 
în ziua de 4 Maiu, a doua zi după inaugurarea statuiei Domni
torului Cuza-Vodă, sau în oricare oraş veţi voi din Moldova.

Răspundem, foarte târziu, din cauză că n’ăvem poşta la în
demână, fiindcă satele Balcani sunt departe de reşedinţa comu
nei Tazlău de 12— 15 kilometri, după cum am arătat în proce- 
sul-verbal No. 2 din 8 Ianuarie a. c.

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, asigurarea considera-
tiunii noastre.1

Preşedinte, Gh. Ucinc.
Secretar, TI. Cojocarii.

«



Raportul Secţiei Bârlad.

Anul acesta, Liga Culturală din Bârlad a :organizat în fiecare 
săptămână festivaluri şi şezători literare-artistice, cu care prilej, 
s au ţinut conferinţe, s’a făcut muzică vocală şi instrumentală, 
s’a declamat, s’a cetit din lucrările scriitorilor mai de seamă, et#  
Aceste şezători au fost cele mai frumoase şi mai atrăgătoare 
distracţii din oraşul nostru.

A întreţinut un „Cabinet de Lectură“, unde se găsesc peste 40 
de reviste româneşti şi străine.

A dat o serată dansantă, cu al carii venit s’a cumpărat mo
bilier pentru „Casa Naţională“, şi s’au îmbrăcat elevi săraci de la 
Şcoala de Meserii.

A continuat să tipărească „Buletinul Ligei Culturale, Secţia 
Bârlad“ , unde — pe lângă deosebite ştiri şi dări de seamă — 
s’au publicat articole cu privire la starea economică şi culturală 
a Românilor.

Tot din iniţiativa Ligei Culturale au ţinut conferinţe cu in
trare, d. profesor I. I. Raianu, în folosul elevilor săraci de la li
ceu, *d. profesor Benedetto de Luca pentru abonamente la re
viste, d. locot. T. Pamfile pentru ridicarea unui monument .ma
relui scriitor Ioan Creangă.

Din cotizaţiile membrilor s’au încasat 1.476 lei, 20 bani. Chel
tuieli 830 lei, 25 bani. S’au trimes casierului central 500 lei.

Sold la 26 Aprilie 1912: 145.95.
Preşedinte; Stroe Beloescu.

Secretar, D. Vasiliu-Bacău.



Raportul Secţiei Craiova.

Dorfinule Preşedinte}

Conformându-ne adreselor d-voastre No. 393 din 14 Aprilie şi 
No. 414 din 28 Aprilie 1912, şi potrivit obligaţiei impuse prin 
statute, avem onoare a vă comunica mersul secţiei Craiova a 
Ligei Culturale, pe ultimul timp, adecă delà 1-iü Maiu 1911 şi 
până în prezent.

în cursul acestui an, comitetul secţiunii noastre şi-a conti
nuat opera începută la alegerea sa. Căutând ca şi în trecut 
a-şi întinde activitatea în toate clasele sociale şi a face cât 
mài mulţi aderenţi Hi idealului urmărit de Liga Culturală, am 
făcut să se înscrie un număr de 70 noi membri.

Comitetul a continuat a publică Buletinul Secţiunei, în care 
s’a arătat în mod suin ar activitatea să şi a făcut să se afirme 
şi mai mult solidaritatea între membrii secţiunii acesteia şi cele
lalte secţiuni ale Ligei Culturale.

Potrivit programului impus, pentru a duce la un sfârşit sco
pul urmărit de instituţia noastră, comitetul secţiunii noastre a 
căutat să-şi afirme, în orice ocasie, principiul de solidaritate na
ţională şi de manifestare puternică a cauzei noastre de neam. 
Cu ocazia prigonirilor exercitate de către autorităţile maghiare 
bisericeşti faţă de elevii seminarişti excluşi din seminariul din 
Oradea-Mare şi a intenţiei guvernului maghiar de a înfiinţa o nouă 
episcopie greco-catolică maghiară în Ungaria, comitetul secţiunii 

' noastre a convocat pentru ziua de 26 Fevruarie 1912 o adunare, 
generală extraordinară a membrilor secţiunii craiovene, la care 
a fost invitaţi şi cetăţenii craioveni, pentru a se discuta rela
tiv la situaţia ce se creiază fraţilor noştri din Transilvania faţă
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cu cele mai de sus. La această adunare generală extraordinară 
au luat un parte un însemnat număr de membri ăi secţiunei 
şi după cuvântările şi explicaţiunile date de d-nii general L. 
Drăgoescu, Al. Bărbulescu, A. Mircea, G. Lungulescu, Pr. A. Pe- 
trescu şi alţii, s’a votat o moţiune, al cării cuprins s’a adus la 
cunoştinţa presei şi a Comitetului Central.

Ziua de 24 Ianuar 1912 s’a serbat şi anul acesta cu o deo
sebită solemnitate şi cu multă dragoste. După terminarea, ser
viciului religios oficiat în biserica catedrală, la care au luat parte 
un însemnat număr de membri, toţi membrii s’au întors cu 
drapelul la sediul Ligei, unde, în mijlocul unei mari însufleţiri, 
s’a jucat „hora Unirii“ . Seara s’a organizat un mare festival la 
Teatrul Naţional, care a avut o deplină reuşită. Concursul ce ni 
s a dat dé toate elementele chemate a conlucra la glorificarea 
unei asemenea zile, a, fost deplin din partea tuturor persoanelor 
chemate în acest scop.

Tot în cursul acestui an, comitetul secţiunii craiovene a or
ganizat un festival la Teatrul Naţional, pentru plasarea mai ră- 
pede|a biletelor de loterie ale Ligei Culturale. Cu această ocasie, 
şi cu concursul unora din d-nii membri ai Ligei, s’a putut plasa 

V un număr de 800 bilete de loterie pentru clădirea Palatului 
Ligei Culturale.

Ţinem să vă relevăm , că în cursul acestui an (1911) secţiunea 
Craiova a avut misiunea de a organiză Congresul Ligei Cultu
rale şi de a primi pe oaspeţii veniţi în congres. Comitetul şi-a 
dat toate silinţile pentru a face ca acest congres să reuşească 
pe deplin.

Pe de altă parte, plecând delà principiul că deşteptarea sen
timentului naţional, trebuie cât mai mult introdusă în poporaţi- 
unea delà sate, comitetul secţiunii şi-a dat toate silinţile spre’a 
organiză cât mai multe secţiuni rurale în judeţul Dolj. Trebuie 
să recunoaştem că ideia aceasta, atât de frumoasă, întâmpină şi 
indiferenţă şi multe greutăţi. Luptând cu toate greutăţile, s’au 
putut totuşi înfiinţă în cursul anului până acum două secţiuni 
rurale, una în comuna Băileşti şi alta în comuna Mârşani. Cre
dem că, cel mai târziu în cursul lunei Maiu, se va puteă înfiinţa, 
încă alte două secţiuni rurale, una în comuna Pleniţa şi alta în 
comuna Giubega, la a căror înjghebare se lucrează acum.

După cum se vede, domnule Preşedinte, comitetul secţiunii



din Craiova a căutat să facă tot posibilul pentru ca ms- 
tituţiiinea noastră să prindă cât mai multă viaţă şi să dea cât 
mai frumoase roade. în scurtul timp ,-de când am fost chemaţi 
în fruntea secţiunii craiovene, ni-ăm dat toate silinţele pentru 
a ridică Liga Culturală la nivelul cultural şi naţional urmărit 
de statutele sale. Ceia ce nu s’a putut face până acum, vom 
căută a face de acum înnainte.

Păstrând legăturile noastre sufleteşti cu fraţii de peste munţi, 
lucrând în această direcţie aşa cum interesele noastre de neam 
o cer, am căutat să dăm ajutorul nostru şi acolo unde el ni eră 
cerut. Prin ajutorare, prin contribuţiuni şi abonamente la ziare şi 
reviste, am contribuit în măsura putinţei noastre şi la a sprijini 
cauza limbei şi culturei româneşti peste munţi. Dacă n’ar fi să 
luptăm cu prea marea indiferenţă a unei mari părţi din public, 
poate că ar fi să avem rezultate şi mai frumoase delà activi
tatea secţiunii noastre. Vom căută, cât puterile ni vor permite, 
să înlăturăm şi această grea piedecă ce apasă asupra mer
sului instituţiunii noastre.

în ce priveşte partea administrativă, vă comunicăm, domnule 
Preşedinte, că toate chestiunile privitoare la activitatea secţiunii 
noastre au fost rezolvate în cele 8 şedinţe pe care le-a ţinut 
comitetul în acest an. S’aü mai ţinut de asemenea şi două 
adunări generale. S’a complectat şi vacanţa ivită în comitet 
prin retragerea d-lui vice-preşedinte dr. I. Drăgescu, plecat din 
oraşul nostru, alegându-se în locul său d. general Liviu Drăgoescu.

Starea financiară a secţiunii este bună. încasările merg oare
cum regulat. Cea mai mare parte din d-nii membri sunt la cu
rent cu plata cotizaţiilor. O bună parte din veniturile secţiunii 

! pe anul trecut 1911 au fost absorbite de cheltuielile necesitate cu 
organizarea congresului. Anul acesta, ele vor reveni la stârea lor 
normală, şi . sperăm că vom puteà contribui cu o mai însemnată 
sumă la veniturile fondului central.

Domnul casier vă va trimete separat situaţia financiară a
secţiunii în mod detaliat. '

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, asigurarea deosebitei
noastre consideraţi uni.

p. Preşedinte, General Liviu Drăgoescu.
Secretar, G. Mii. Demetrescu.



Raportul Secţiei Călăraşi.

Domnule Preşedinte,

La adresa d-voastră No. 414 din 28 April curent, avem onoare 
a vă răspunde că Liga Culturală s’a constituit de abiă la 12 
Fevruarie a. c., aşa că activitatea acestei secţii este cu totul 
redusă. Singura manifestaţie care s’a făcut pănă în prezent este 
o serată dansantă în seara de 27 Martie, pentru strângere de 
fond şi care à avut de rezultat un beneficiu net de aproximativ 
700 de lei. •

încasările cotizaţiunilor lunare au fost restrânse până acuma, 
dar sperăm că acum, când secţiunea a izbutit să' înfiinţeze o 
sală de lectură, unde e şi sediul ei, vom reuşi să concentrăm 
toată activitatea, spre înmulţirea membrilor.

Binevoiţi, vă rog, domnule Preşedinte, a primi încredinţarea
distinsei noastre consideratiuni.1

Preşedinte, Dr. N. Tulbure.

Secretar, E. Caşolţeanu. *



Raportul Secţiei Caracal.

Domnule Preşedinte,

Conforfnându-ne adresei d-voastră No. 393 din 14 April a. c., 
avem onoare a vă face următoarea dare de seama cu privire 
la activitatea secţiunei -noastre delà 6 Octomvre 1911— data re
înfiinţării ei— şi până la 1 Maiu 1912.

începând cu un număr restrâns de membri după câteva luni 
numai, avem mulţămirea să constatăm că numărul lor s a urcat 
azi la aproape 100.

Dacă delà început n’am fi întâmpinat indiferenţa publicului 
şi dacă am ii avut concursul mai multor persoane — care ar 
trebui să înţeleagă scopul superior al Ligii, azi am privi mai cu 
mulţămire rodul muncii noastre.

Dorinţa noastră de a da şezători bilunare, a îndeplinit-o cu 
succes Ateneul local — fratele nostru în aceeaşi credinţă : cul
tura, — care a dat toată iarna, în localul Teatrului Naţional ; 
serbări populare, cu un succes moral îmbucurător. Deşi dorinţa 
noastră n’a fost — când urmărim acelaşi ideal — să facem două 
gospodării deosebite, totuşi am luat parte cu bucurie la toată 
activitatea Ateneului, care a îndeplinit o parte însemnată din 
rolul nostru.

Prima noastră şezătoare de inaugurare a fost la 24 Ianuar a. 
c., când totodată’ am serbat şi măreţul eveniment din istoria 
noastră naţională: Unirea-Principatelor. Succesul moral şi chiar 

. cel material au întrecut aşteptările noastre şi ni-a dat speranţe 
pentru viitor. Ţinem să aducem mulţămiri şi cu această ocasiune 
d-nei Sabina Căpit. Negreanu şi d-lui Căpitan Negreanu, idealişti 
şi înţelegători ai scopurilor noastre.



ìn ce priveşte starea financiară a secţiune! noastre timp de 
6 luni, este următoarea :

încasări din cotizaţiuni Lei 529.—
Produsul serbării delà 24 Ianuar 1912 „ 583.65 1112.65
Cheltueli : '
Trimes casierului central printr’un cec ‘Lei 500.—
Diverse chelt. cu imprimate, corespon. etc. „ 52.45 552.45

Nej în cassă Lei 560.20

Preşedinte, Im Hagiescu Mirişte.

Secretar, Ion A. Ionescu.



X Raportul Secţiei Câmpina

Domnule Preşedinte,

Conformându-ne invitaţiunii d-voastră No. 393, din 14 Aprilie 
a. c., cu onoare vă supunem la cunoştinţă că secţia noastră, în 
cursul anului acestuia, s’a mârgenit numai a strânge cotizaţiile 
membrilor şi a serbătorit ziua de 24 Ianuarie printr’un Te-Deum 
şi o serbare, la care a vorbit d. învăţător C. Oproiu despre 
„Unirea Românilor“ .

Din lipsă de conferenţiari n’am mai putut ţinea alte conlerinţe.
Acum am luat iniţiativa unei mari serbări câmpeneşti în felul 

celei din 1910.
Lucrurile merg încet, de oare ce oamenii nu prea se pot des

părţi de partea materială şi nu înţeleg sacrificiul interesului per
sonal pentru ideal. Numărul membrilor este de 86.

Situaţia financiară delà l-iu Maiu 1911 până la 27 April 1912 
este următoarea :

Venituri

Din c o t iz a ţ i i ......................................................................  566.60 lei
Din vânzarea calendarului L ig e i ...................................41.50 „

Totalul1 veniturilor 608.10 lei
Cheltueli

Ajutoare în scop filantropic............................................. 5.00 lei
Costul abonamen. la „Românul“ şi „Neamul Românesc“ 61.20 „ 
Pentru concursul de costume naţionale delà Vălenii-

de-Munte . . . 
Remiza încasatorului . . 
Diurna servitorului . . 
Diferite cheltuieli mărunte

50.00 „
50.00 „
55.00 „ 
66.75 „

Totalul cheltuelilor 287.95 lei
3
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Becapitulaţie

Venituri...............................................................................  608.10 lei
Cheltuieli..................................................................... ....  . 287.95 „
Bani în casă, de trimis d-lui casier general . . . .  320.15 lei

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, încredinţare de cea 
mai deosebită a noastră stimă.

Preşedinte, Dem. I. Ştyfănescu.

Casier. Preot Ioan A. Chirică.

Secretar, C. Oproiu.



Raportul Secţiei Călugăreni-NeamţU.

I.
Domnule Preşedinte,

Avem onoare a vă face cunoscut că această secţiune a 
ţinut prima întrunire la 9 Octombre 1911, la şcoala din Poiana 
Teiului, Comuna Călugăreni. Atunci d. Leon Mrejeriu, învăţător, 
a vorbit asistenţilor despre : „Liga pentru Unitatea Culturală a 
tuturor Românilor, rostul ei şi nevoia de a se înfiinţă secţiuni 
la sate“ .

Urmarea a fost că s’a constituit secţiunea Ligei cu 20 membri.
La 15 Ianuarie, secţiunea Ligei a ţinut o a doua întrunire Ia 

şcoală, când s’a dat şi o serbare şcolară cu coruri, dialoguri, re
citări. Au asistat peste 150 săteni.

D. Mrejeriu, învăţător şi secretar al secţiunii, a vorbit despre 
„Menirea Ligei Culturale“ , căutând să facă cât mai înţeles pen
tru săteni rostul ei şi nevoia de a cuprinde în ea pe toţi Ro
mânii.

Preotul L Petrescu a vorbit despre „Legătura dintre credinţă şi 
naţionalitate“, cu multă inimă şi pe înţelesul tuturor. D. Gh. Ra
do viei, conducător de poduri şi şosele, a vorbit cu însufleţire 
despre „Rostul local al Unirii sătenilor în secţiunea Ligei“ .

Serbarea a avut frumoasă reuşită, căci încă un număr de 34 
membri s’au înscris în secţiune.

La 24 Ianuarie 1912, Secţiunea a serbătorit în chip solemn 
împlinirea a 50 de ani delà Unire. După Te-Deum, s’a desfăşurat 
la şcoală o serbare şcolară cu coruri, teatru-şcolar şi recitări. 
Au asistat peste o sută de săteni.

D. L. Mrejeriu, învăţător şi secretarul secţiunei, a vorbit despfe
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„Unire şi Cuza-Vodă“ . Preotul I. Petrescu a vorbit bine şi fru
mos despre „Unirea sătenilor în chestii culturale şi economice 

D. N. I. Trofin, învăţător la Grinţieş-Bistricioara, a vorbit de 
asemenea cu multă însufleţire şi bine documentat, despre „jert
fele făcute, pentru Unire“ .

Serbarea a mişcat inimile celor de faţă, înălţându-i sufleţeşte- 
A fost un viu entuziasm în sală. Cu acest prilej învăţătorii din 
satele vecine, în număr de 4, s’au înscris ca membri în secţiune. 

Secretarul acestei secţiuni a dat concursul, la 19 Februare, la 
constituirea secţiunii Hangú.

Preşedinte, Pr. V. Iosifescu.
Secretar, L. Mrejeriu.

rr.
Domnule Preşedinte,

Cu raportul No. 9, din 25 Februare 1912, am avut onoarea a vă 
arătă amănunţit activitatea acestei secţiuni până la acea dată, '

Ca o complectare a acelui raport, avem onoare a vă comunică 
următoarele :

La 26 Fevruarie 1912, membrii comitetului secţiunii Ligei s’au 
întrunit şi au discutat:

a) Asupra chipului cum se vor utiliză cărţile primite delà Comite
tul Central al Ligei. b) Asupra mijloacelor de îmbogăţire a biblio
tecii secţiunii prin apeluri, care s’au şi lansat, c) Asupra mijloacelor 
prin care s ar puteă răspândi gustul de citit, d) Asupra întăririi 
secţiunii prin înmulţirea membrilor, şi, e) Asupra mijloacelor 
pentru procurarea unui drapel.

La 4 Martie 1912, s’a ţinut o întrunire publică la şcoală. Se
cretarul secţiunii, d. Leon Mrejeriu, a vorbit sătenilor întruniţi în 
număr destul de însemnat, despre „Nevoia de a păstră portul 
naţional şi bunele datini din bătrâni“. S’au făcut atunci noi 
membri.

La 8 April 1912, s’a ţinut o nouă întrunire publică Ia şcoală, 
când secretarul secţiunii a făcut următoarele comunicări :

a) Însemnătatea zilei de 7 şi 8 April.
b) însemnătatea împăcării şi întăririi prin împăcare şi unire 

a  fruntaşilor români de peste munţi.



c) Moartea fruntaşului român şi artist Petre Liciu.
Preotul L Petrescu a vorbit despre nevoia de a ne însoţi pen

tru scopuri culturale, naţionale şi economice.
Astăzi, secţiunea noastră, care s’a înfiinţat lia 9 Octombre 1911 

şi a început a funcţionă în Ianuarie 1912, numără 81 (optzeci şi 
unu.) membri, cu o taxă de înscriere totală de 51 lei, şi cotizaţii 
anuale de 375 lei 60 bani.

S’au ţinut 0 întruniri publice, la care an asistat un mare nu
măr de săteni.

Are un început de bibliotecă cu 35 cărţi şi 57 exemplare, şi 
a avut până astăzi 52 cetitori:

Si-a procurat sigilii şi imprimate şi şi-a comandat şi drapel.
La Congresul din Constanţa, această secţiune nu va putea tri

mite delegaţi, din pricina prea marii depărtări a transportului 
costisitor şi a altor piedici ce se ivesc actualmente. Va trimite 
o delegaţie însă, la inaugurarea statuii lui Cuza-Vodă la Iaşi.

Netrimeţând delegaţi la Congres, nici comunicări nu se vor 
face de către această secţiune.

Despre mersul încasărilor vă va face comunicare amănunţită 
casierul secţiunii, înaintând şi 3/3 din încasări, conform, art. 62 
din statute.

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, încredinţarea pro tun-; 
fiului nostru respect.

Preşedinte, Pr. V. Iosifescu.
Secretar, L. Mrejeriu.
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Raportul Secţiei Constanţa.

Domnule Preşedinte,

P  Secţia noastră a continuat şi anul acesta să lucreze cu multă 
stăruinţă pentru a aduce la îndeplinire programul ei de activi
tate, elaborat încă din cursul anului trecut.

Dacă rezultatul obţinut nu este totuşi mulţumitor, aceasta se 
datoreşte în bună parte împrejurărilor excepţionale în care ne 
aflăm în acest oraş cosmopolit, în care marea majoritate a ele
mentului românesc, angajată în lupte meschine de interese jos- 

'flice, priveşte la acţiunea idealistă a Ligei, în cazul cel mai bun
cu indiferentă.»

Iată la ce se reduce activitatea noastră în cursul acestui an:
1. S’au pus bazele unei biblioteci publice, cumpărându-se cărţi 

în valoare de peste 500 de lei, precum şi un dulap.
In viitor ne vom sili să mărim cât mai mult numărul cărţilor, 

având convingerea că o bibliotecă publică este una din necesi
tăţile de căpetenie ale oraşului nostru.

2. La îndemnul şi iniţiativa noastră, s’a înfiinţat o secţie nouă 
la Hârşova. Cu toate încercările de a întemeiă secţiuni de-ale 
Ligei şi în celelalte orăşele din judeţ (Mangalia, Megidia, Cerna
voda) totuşi până în prezent n’am ajuns la niciun rezultat.

3. în ziua de 17 Decembre 1911 a avut loc un festival, dat 
cu concursul d-lor V. Pârvan, profesor universitar, care ni-a ţinut 
o conferinţă, St. O. Iosif şi I. V. Soricu cari au cetit din poeziile 
d-lor, precum şi al d-rei V. Mihail, care a executat două bucăţi 
la piano. Corul bisericei catedrale de supt conducerea d-lui I. 
Baston a cântat mai multe cântece.

Am serbătorit ziua de 24 Ianuar cu o conferinţă a P. C. Pro-
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toiereu Protopopescu, cu cântecele corului „Doina Dobrogiei“ şi
cu recitări de d-1 G. Carp, profesor.

în sfârşit, am pus la cale, în unire cu societatea de Arte, Litere 
si Sport din localitate, o manifestare de simpatie pentru cei 16 
teologi români alungaţi din Seminariul catolic din Oradea-Mare. 
Cu ocaziunea aceasta au ţinut cuvântări d-nii d-r Alex. Tălăşescu 
şi N. Orghidan. A recitat d-1 Dumitriu şi a cântat corul „Doina
Dobrogei“ .

Situaţia bănească este următoarea:
Bani rămaşi din anul trecut . .
Venitul serbării delà 17 Decembre 
Venitul serbării delà 24 Ianuar .
Donaţie..............................................
C o t i z a ţ i i ........................................

Cheltuieli

. . Lei 1399,50
• • » 504,85

. . • • » 251,25
300,—

• • » 212,—
Total . • ♦' » 2667,60

888,05
Rest . • • >» 1779,55

care sumă se află în păstrarea casierului Secţiei.
Primiţi, vă rugăm, domnule preşedinte, asigurarea deosebitei

noastre stime.
p. Preşedinte, d-r A. Tălăşescu. Secretar, N. Orghidan-.



Raportul Secţiei Focşani.

Domnule Preşedinte,

Coilformându-ne adresei d-voastră n-l 414 din 28 Aprilie 1912, 
vâ trimet următorul raport de activitatea secţiei locale a Ligei 
Culturale :

Comitetul secţiunii, convins de rolul mare ce-1 poate aveâ Liga, 
ca institut de cultură si educaţie naţională, si în consecinţă cu

1 1 ì  3 i  i

programul inaugurat anul trecut, a făcut ca anul acesta activi
tatea ei să fie rodnică si la înălţimea chemării.* 1

în ziua de 9 Novembre 1911 a avut loc prima şezătoare cultu- 
• ralâ şi artistică în localul şcolii primare de băieţi n-l 1, la care 
a vorbit d, G. Aslan despre „Educaţie“, după care au urmat de
clamaţie, lecturi, muzică vocală şi instrumentală. Succesul a fost 
îmbucurător, ceia ce a făcut pe comitet să muncească cu mai 
multă râvnă şi să facă mult mai interesante şi mai plăcute şe- 
zătorile următoarele :

La 16 Noembre a avut loc tot în localul şcolii primare de 
băieţi n-l 1 o a doua şezătoare, la care a vorbit P. S. Pr. Pante- 
limon Romanescu despre „Educaţia în Famifie“, după care au 
urmat de asemenea declamaţii, lecturi, muzică, etc. Şezătoarea 
aceasta, prin marele număr de doritori de a ascultă sfaturile 
înţelepte şi sincere date de conducătorii Ligei, a făcut ca sala 
cea mare a şcolii să fie neîncăpătoare, şi deci o altă sală mult 
mai mare i-a trebuit Ligei pentru şezătorile ei. S’a făcut atunci 
de comitet apel la Direcţia liceului „Unirea“ , care, în mod foarte 
binevoitor, a pus imediat la dispoziţia Ligei sala de solemnităţi 
în care s’au ţinut apoi toate şezătorile următoare, fapt pentru 
care comitetul aduce şi pe această cale toate mulţămirile Direc
ţiunii Liceului.1



Şezătoarea a Hl-a a avut loc la 11 Decembre 1911, în sala 
de solemnităţi a Liceului „Unirea*. A vorbit d. Alexandru Moisă, 
mare proprietar, după care a urmat lecturi, declamaţii şi câteva 
bucăţi executate de corul bisericesc supt conducerea maestrului 
G. Salomia.

Şezătoarea a IV-a a avut loc la 29 Decembre 1911, la care a 
vorbit d. Neculai Răileanu, institutor din Focşani, despre „Na
ţionalism şi Credinţă“ , după dare au urmat muzică, lecturi, etc.

Şezătoarea a V-a a avut loc la 12 Ianuar 1912, data luării 
Smârdanului, când a vorbit d. căpitan I. Popovici-Războieni de
spre luarea „Luarea Smârdanului“ , după care urmează muzică 
vocală şi instrumentală, recitări, lecturi, etc.

24 Ianuar, ziua Unirii Principatelor, anul acesta a fost serbată 
împreună cu Liceul „Unirea“ din localitate, care îşi serbează în 
această zi patronul: Din partea Ligei a vorbit d. Paraschiv B. 
Cbiriţă, advocat şi secretarul secţiei.

L a '12 Februar 1912 a avut loc un mare festival cultural şi 
artistic cu intrare, la care a vorbit d. Mihai Chiriţă despre „In
fluenţa creştinismului asupra naţionalismului şi chestiunilor so
ciale“ ; au urmat apoi declamaţii ale mai multor artişti şi elevi 
ai Conservatoriului din Bucureşti şi mai multe bucăţi muzicale 
executate de orchestra Liceului. Succesul moral, cât şi cel ma
terial au întrecut toate aşteptările, rămânând un beneficiu net de 
peste 500 lei.

Şezătoarea a Vil-a a avut loc la 26 Februar 1912, la care a 
vorbit d. căpitan I. Băncilă despre „Conştiinţa Naţională“ .

Şezătoarea a VIII-a şi cea din urmă a avut loc la 11 Martie 
1912, la care a vorbit d. Ioan M. Dimitrescu despre „Influenţa 
muzicei asupra sufletului omenesc“ , după care au urmat declamaţii, 
coruri sub conducerea maestrului G. Salomia.

Şezătorile acestea fiind un mijloc puternic pentru a putea tace 
educaţie în masele populare, deci a crea o legătură firească în
tre membrii Ligei, cum şi de a mări din ce în ce numărul membrilor, 
comitetul secţiunii îşi propune ca, pentru anul viitor, aceste şe
zători să se ţină cât mai des, de se va putea chiar săptămânal.

In urma morţii neaşteptate a marelui artist şi luptător naţio
nalist Petru Litiu, Liga Culturală, secţia Focşani, ca un omagiu 
memoriei celui care a fost un vrednic membru al ei, a lansat 
liste de subscripţie în oraşul Focşani şi judeţul Putna, pentru a
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— 42

strânge un fond cu care să se ridice în noul teatru „Maior G. 
Pastia“ din Focşani, un modest bust ilustrului defunct.

Secţia noastră are acum, graţie buneivoinţe a conducătorilor 
„Bibliotecei Publice“ , şi local propriu, având la dispoziţie pentru 
toate manifestările ei întregul local al bibliotecei, pentru care 
plăteşte chirie modesta sumă de 300 lei.

Numărul membrilor secţiunii s’a mărit anul acesta în mod 
considerabil. Liga capătă pe timp ce desfăşoară mai multă ac
tivitate, mai multă simpatie chiar din partea celor mai sceptici. 
Militari, meseriaşi şi mici comercianţi îi sunt printre cei mai 
sinceri prieteni.

Comitetul îşi propune de asemenea ca anul viitor să contribuie 
ca secţiile Ligei Culturale să se înmulţească şi în comunele 
rurale.

începutul l-a făcut anul acesta tânărul învăţător C. Balaban, 
care în comuna Ciuşlea a înfiinţat prima secţiune rurală în ju
deţul nostru.

Aceasta e pe scurt, domnule Preşedinte, raportul activităţii 
secţiei noastre pe anul acesta.

Alăturăm şi bilanţul secţiunii pe timpul delà 6 Maiu 1911 
până la 6 Maiu 1912.

Venituri

Cotizaţii lunare . . • ................................................... 324.—
Conferinţa d-lui M. C h ir iţă .........................................  527.—

Total . . . .  851.—
Cheltueli

Tritneşi d-lui Casier central
I d e m ...................................
Chiria localului pe 6 luni .
Im p rim a te .........................
Diverse cheltueli . . . .

....................  246.—
........................ 151.40
........................ 150.—
...........................30.—
.......................... 56.55

Total . . . 633.95
Preşedinte, Irimia Şt. Pană.

Secretar, P. B. Chiriţă. 
Casier, Const. N. Vasilescu.



Raportul Secţiei Galaţi.

Domnule Preşedinte,

Conformându-ne adresei dv., No. 414 din 28 Aprilie c., avem 
onoare a vă aduce la cunoştinţă următoarea dare de seamă 
despre activitatea secţiei noastre în cursul anului acesta:

Ca şi în trecut, o bună parte din silinţile noastre le-am în
trebuinţat pentru creşterea numărului membrilor secţiei Galaţi, 
şi silinţile noastre n’au fost fără folos, căci numărul membrilor 
s’a mărit simţitor.

Pentru îndeplinirea rostului cultural-naţional al instituţiei noas
tre, iată ce am săvârşit:

în Iunie 1911, împlinind 40 de ani de viaţă d. N. Iorga, am% 
serbătorit acest fapt. La adunarea făcută atunci au vorbit d-nii 
Gr. Forţu şi D. V. Toni.

Tot în Iunie, împreună cu secţiea Tulcea, am organizat o 
excursie la Ismail, în Basarabia, cu scopul de a cunoaşte viaţa 
fraţilor de pe acolo. Excursia a reuşit pe deplin.

La serbarea desvelirii statuei lui M. Eminescu, ce s’a ridicat 
în Galaţi, membrii secţiunii noastre au luat parte într’un grup 
numeros, având toţi cocarde tricolore şi în frunte drapelul. Atunci 
am depus şi o coroană la statuia marelui poet, iar o altă co
roană a fost trimesă la Bucureşti spre a fi depusă pe mormântul 
său din cimitirul Belu.

Pentru mărirea fondului palatului Ligei Culturale, ce se va 
clădi în Bucureşti, am dat două mari festivaluri, când au ţinut 
conferinţi de o importanţă deosebită d. V. Pârvan, profesor uni
versitar şi P. C. S. Arhimandritul Iuliu Scriban şi au dat preţios 
concurs regretatul artist Petre Liciu, scriitorii Şt. 0. Iosif, V. Ef-
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timiu, Z. Bârsan şi P. Locusteanu, d-na El. Locusteanu, excelenta 
noastră cântăreaţă, d-na 0. Bârsan de la Teatrul National din 
Bucureşti şi profesorul de violină d. N. Cerchez din localitate. 
Foarte multă lume din toate clasele sociale a asistat la ambele 
festivale, iar rezultatul lor moral şi material a fost cât se poate 
de multămitor.

în cursul iernii s’au ţinut în localul nostru şase şezători. La 
trei din ele s’a făcut lectură din autori români, muzică natio- 
nală şi s’au declamat versuri, iar la celelalte trei, pe lângă astfel 
de producţii, s’au ţinut şi conferinţe cu subiecte privitoare la 
educaţia sufletească a neamului. Au vorbit d-nii: Gr. Forţu, pro
fesor, despre „Unirea Principatelor“ la 24 Ianuar, G. Onose, ad
vocat, despre „Lipsa noastră de entuziasm“, T. Păcescu, profesor, 
despre „Personalitatea lui Isus Christos“ , şi d. V. Toni a făcut 
două comunicări despre ultimele evenimente întâmplate la fraţii 
de peste botare. Unele din aceste şezători au fost cercetate de 
un numeros public românesc şi bine apreciate.

La 29 Februarie c., secţia noastră a comemorat pe poetul 
gălăţean G. Orleanu, cu prilejul împlinirii unui an delà moartea 
sa. D. C. Z. Buzdugan, advocat, a descris viaţa şi opera lui G. 
Orleanu, iar d. D. V. Toni a cetit câteva bucăţi din opera poetului.

Cu scopul de a răspândi şi la sate ideia Ligei Culturale, am 
organizat două serbări: una în comuna Bujor şi alta în comuna 
Independenţa, ambele din jud. Covurluiu. La cea din urmă, în 
faţa a peste 200 de săteni, au vorbit d-nii D. V. Ţoni şi profe
sorul E. Metaxa despre menirea Ligei Culturale, iar la cea din- 
tâiu d-nii G. Damaschin, G. Onose şi D. V. Ţoni. Serbarea din 
corn. Independenţa a avut de rezultat înfiinţarea unei noui secţii 
acolo.

La o altă serbare dată de secţia din com. Slobozia-Conachi, 
un delegat al nostru, d. D. V. Ţoni, a lămurit sătenilor ce um
pleau sala şcoalei, idealul pentru care luptă Liga Culturală.

O delegaţie de 4 persoane a reprezintat secţia Galaţi la în
mormântarea marelui artist Petre Liciu.

în preajma serbărilor pentru Centenariul răpirii Basarabiei, 
profesorul gălăţean d. C. Calmuschi, cu sentimente filoruse cu
noscute, voind a pleca în escursie la Odesa cu un grup de elevi 
ai bceului din localitate, comitetul nostru a intervenit către di
recţia liceului şi către Ministeriul Instrucţiei Publice, cerând opri-

«
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rea acestei excursii, nefiind momentul să se facă acum, iar prin 
ziare şi printr’o îutVunire publică am protestat împotriva mani
festării nepatriotice a d-lui profesor C. Calmuschi. Excursia a fost 
oprită de d. Ministru al Instrucţiei Publice.

Cu ocazia centenarului răpirii Basarabiei, secţia Galaţi pregă
teşte o expoziţie de lucruri în legătură cu viaţa de astăzi a Ba
sarabiei.

Aceasta este în linii generale activitatea noastră în anul din 
urmă. Ni dăm seamă că n’am făcut decât foarte puţin din ce 
ar fi trebuit să facem, dar împrejurările nu ni-au dat voie să 
desfăşurăm o mai bogată şi mai rodnică activitate. Vom continua 
însă mai departe munca noastră, având cele mai bune nădejdi 
pentru izbândă în viitor.

Primiţi, vă rugăm, Domnule Preşedinte, asigurarea deosebitei 
noastre consideraţiuni.

Preşedinte, D. Drăgănescu.
Secretar, D. V. Ţoni.

II

BILANŢUL DE VENITURI ŞI CHELTUELI
Venituri.

Bani aflaţi în casă la încheierea situaţiei trecute 172.90
încasaţi în Maiu 1911 173.50

„ Iunie 266.—
» « M ie 140.—
» * August „ 70.—
„ „ Septembre 1911 172.—
„ „ Octombre „ 32.—
„ „ Noembre „ 212.—

Rezultatul unei serbări din Bujor-Covurluiu 306.95
încasaţi în Decembrie 1911 128.—
Rezultatul festivalului delà 12 Decembre 1911 687.50
încasaţi în Ianuarie 1912 110.—

» » Februar „ 115.—
n n Mart n 200.—

Rezultatul unui bal dat în Drăguşeni-Covurluiu 67.65
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Rezjultaul seratelor dansante-literare din iarna
trecută 356.40

„ festivalului dat ,1a 14 Martie 1912 778.95
încasaţi în Aprilie 1912 307.:—

Totalul încasărilor 4196.35
Din care, scăzându-se cheltuielile şi vărsările, 4.037.50

Rămâne în casă suma de lei 258.85

Cheltuieli.
Spese de asistare la congres d-lui secretar 60.—
Remiza încasatorului, cheltuieli de corespondenţă 18.—
Remiza încasatorului, diurna scriitorului pe Maiu 47.—
Cheltuieli de corespondenţă, invitaţie pentru adunare, 

serbătorirea d-lui Prof. N. Iorga, decoruri 56.— .
Vărsaţi casei centrale cu ser. de valoare 1736 
Cheltuieli cu vărsarea, remiza încasatorului, diurna sem- 

torului pe luna Iunie
Remiza încasatorului, diurna scriitorului pe Iulie

» » ” . ” ” AugUSt 
Costul coroanei depusă de Liga Centrală (pentru secţia

Galaţi) pe mormântul lui Eminescu 
Diurna scriitorului ajutor pe Septembre, furnituri de biurou 23.40 
Cbeltueli făcute de secţiune cu ocazia banchetului dat 

oaspeţilor din Ardeal, Bucovina şi scriitorilor ro
mâni cu ocazia dezvelirii statuei lui Eminescu 221.60

78.20

103.—

380.—

26.15
27.50
37.—

50.—

Costul coroanei depuse la statuia lui Eminescu
Cheltueli de afişaj, factagiu, timbre, invitaţii, convocări, 

scrisori de mulţumire, făcute de secretar delà Au- 
gust-Novembre

Spese de birou pe lunile Maiu-Octombre ale secretarului
Remiza încasatorului, diurna scriitorului-ajutor pe Oc- 

tombre
Diurna scriitorului-ajutor pe Novembre, remiza încasator.
Achitat un abonament la „Tribuna“ din Arad

60.—

79.70
15.—

38.—
32.—

100.—

Vărsaţi casei centrale cu ser. de valoare 1925 1000.
Remiza încasatorului, diurna scriit.-ajutor pe Decembre 32.45 
Cheltuieli de cancelarie, costul a 3 carnete-chitanţe, diurna 

scriitorului-ajutor pe Ianuarie 1912, remiza încasa
torului-, tipărire şi timbrare de circulări în 2 rânduri 93.80



i

Achitat chiria localului secţiei până la 23 April a. c. 325.—  
Remiza încasatorului, diurna scriitorului pe Februar 1912, 

cheltuieli de biurou, corespondenţă, cărţi de membri, 
convocări şi cheltuieli cu comemorarea lui G. Or-
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leanu. Deficitul balurilor delà 20 Novembre şi 10 De
cembre date în Independenţa, Covurluiu (10.— ).
Spese de birou delà Novembre până la Maiu, ale 
secretarului (15.— ) 123.90

Donat şcolii din Drăguşeni-Covurluiu 20.—
Remiza încasatorului, diurna scriitorului pe Martie 1912,
Vărsaţi casei centrale cu scrisoarea de valoare 2167 1060.—
Cheltuieli făcute cu vărsarea, remiza încasatorului, diurna

scriitorului-ajutor pe April 38.80
Totalul cheltuielilor şi al vărsărilor 4037.50



Raportul Secţiei Huşi.

Domnule Preşedinte,

Urmând adresei d-voastră No. 393, din 14 April 1912, avem 
onoare a vă trimete, în locul unui raport anual al activităţii sec- 
ţiunei noastre, cele ce urmează :

Ca şi orice activitate de ordin idealist, aşa şi Liga Culturală a 
putut prinde rădăcini foarte slabe în oraşul Huşi; de aceia ac
tivitatea ei pe anul trecut se rezumă în cele ce urmează:

1) S’a ţinut o singură şezătoare, la care, pe lângă cetiri şi muzică 
corală şi instrumentală, d. Ioan Zelea-Codreanu a ţinut confe
rinţă intitulată: „Din Basarabia“ .

2) S’au cumpărat şi s’au trimes într’o anumită parte a Româ
nilor din ţerile subjugate 143 cărţi şi broşuri din istoria, lite
ratura şi muzica noastră naţională.

Adăugăm cu această ocazie că secţiunea noastră a luat ho
tărârea de a-şi îndreptă toate silinţile de care va putea dispune 
în spre acea parte a Românilor de peste hotare. Că pentru aceasta, 
nu numai că nu va putea trimete comitetului central partea 
prevăzută de statute din neînsemnatul fond ce-1 va putea adună 
numai prin cotizaţii, ci va face la timp apelul ei pentru ajutor 
la acel onor. Comitet, al cărui sprijin nădăjduim că nu ni va 
lipsi, dată fiind marea însemnătate a luptei culturale pe care 
am început-o.

Totdeodată vă aducem la cunoştinţă că adunarea generală a 
acestei secţiuni, în şedinţa delà 14 April 1912, a proclamat ca 
preşedinte de onoare pe P. S. S. Nicodim Munteanu, episcop al 
Huşilor, şi a reînoit comitetul care s’a constituit precum urmează: * 
Preşedinte, Protopopul Econom Irimia Hagiu; vice-preşedinte d.
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C. Cozma, advocat ; secretar d. Ion Zelea-Codreanu, profesor ; 
casier d. I. Dragomirescu, institutor, şi membri d. C. Donu, ne
gustor, d. V. Gh. Ionescu, meşteşugar, şi d. Al. Mandrea, preşe
dintele Tribunalului Fălciiu.

Binevoiţi, vă rugăm, a primi asigurarea osebitei noastre consi- 
deraţiuni.

Preşedinte, Econom Irimia hagiu.
Secretar, Ion Zelea-Codreanu.

4



Raportul Secţiei Hangú

Domnule Preşedinte,

In vederea apropiatului congres al Ligei Culturale şi potrivit 
articolului 59 din statute, am onoare a vă înaintă o dare de 
seamă asupra activităţii secţiei noastre.

Pentru ridicarea nivelului cultural, comitetul ahotărît ţinerea 
unor conferinţe, toate cu scop de a desvoltă şi menţineă senti
mentul naţional; şi, pentru a interesă şi mai mult pe săteni, am 
hotârît a face propuneri, rugând pe unii din domnii profesori 
cari vor binevoi, să ni ţină la sediul secţiunei noastre asemenea 
conferinţe.

Acelaşi scop a îndemnat comitetul să se gândească la ridicarea 
unui monument în amintirea vitejilor căzuţi în războiul din 1877.

în sfârşit, comitetul, dându-şi seama de împrejurările economice 
locale, a hotârît să stâruiască din toate puterile, fie pe lângă au
torităţi, fie pe lângă publicul românesc din sate, ca să sprijine 
întreprinderile curat româneşti.

Comitetul, văzând că numărul membrilor nu sporeşte după 
aşteptare, a hotârît ca adunarea generală să se facă trimestrial 
până ce sătenii vor pricepe scopul frumos al Ligei.

S’a mai hotărît de comitet ca fiecare membru să caute a mai 
îndemnă pe sătenii români a se face membri în Ligă, până 
la adunarea generală, aşă ca numărul membrilor să se găsească 
sporit la fiecare trimestru.

S’a organizat o serbare în folosul „Ligei“ pentru ziua de 27 
Maiu, după următorul program:

Serbarea se deschide prin cântecul : „Pe-al nostru steag“ . 
„Scopul Ligei Culturale“ (conf.) ţinută de d. Gr. Gavril Grigore.
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„Ruşinea rău înţeleasă“ (dialog) 2 fete în port naţional. „Mama“ 
de Gh. Coşbuc (recitare.). „Ce este tata“ ? (recitare de 6 fete.). 
„Ca o zi de primăvară“ (cor.). „Românul“ (recitare.). „De vorbă 
cu mătuşa Smaranda“ (teatru.). „Doina“ (cor.). „Graiul neamului“ 
(recitare.). „Dor de fraţi“ (recitare.). „Graiul neamului (cor.). „Li
bertatea“ (dialog.). „Trei Doamne şi tus-trei (recitare.). „Rugă
mintea din urmă“ (recitare.). „Jurământul Plăeşilor“ (cor.). „Ar
dealul“ (recitare.). „Ca un glob de aur“ (cor.). „Pui de lei“ (re
citare.). „Ciobănaşul“ (cor.). „SfşJbun. comoară nesfârşită“ (dialog.). 
„Traiul Românilor pe vremea ocupaţiunii ruseşti“. „Lupta între 
tineri şi bătrâni“ . „Dor de sat“ (cor.) „Fiul pierdut“ (piesă.). 
„Cine e mai mare“ ? (piesă.). „Cucuie cu pana sură“ (cor.).

Aceasta este, domnule Preşedinte, activitatea secţiunii noastre 
delà 12 Februar până în ziua de l-iu Maiu 1912.

Convinşi cu toţii de sfântul scop urmărit, şi având toată râvna 
de muncă, tragem nădejde, domnule Preşedinte, că activitatea 
noastră va fi şi mai rodnică în viitor.

Pentru ziua de 3 Maiu am format următorul program :
La slujba bisericească se va sluji un parastas spre pomenirea 

celor cari au lucrat la întrunirea de pe „Câmpia Libertăţii“ .
După amiază, în localul şcolii vom ţine serbare după cum 

urmează :
„însemnătatea zilei de 3 Maiu pentru neamul românesc“ , cu

vântare ţinută de d. Gr. Gavril Grigore, învăţător, Gura-Hangu, iar 
după amiază urmează serbarea un anumit program.

Primiţi, vă rog, domnule Preşedinte, încredinţarea respectului 
nostru.

Preşedinte, Pr. C. Ghecrghe.
Secretar, Gr. Gavril Grigore.



Raportul Secţiei Independenţa

Domnule Preşedinte,
Ca răspuns la adresa d-voastră No. 414 din 28 April a. c. 

avem distinsa onoare a vă comunica următoarele :
Secţia Ligei Culturale „Independenţa“ , înfiinţată pe ziua de 11 

Decembre 1911, prin stăruinţa d-lui D. V. Toni, secretarul 
secţiei Galaţi, a lucrat prin comitetul său întru formarea a 
noi membri.
, Supt auspiciile acestei instituţii, s’a fondat o casă de lectură, 

având de bibliotecar pe d-ra învăţătoare Maria Ghindea.
La serbătorile naţionale ce s’au succedat în acest interval, 

secţiunea noastră a căutat a răspunde chemării ei pe cât cu 
putinţă.

Pentru comemorarea zilei de 3 Maiu, s’a organizat o serbare, 
ce va constă din cuvântări ocazionale, recitări de poezii patriotice, 
reprezintarea unei piese de teatru şi cântece, tot cu un cuprins 
asemenea.

Am fi fost bucuroşi, domnule Preşedinte, să vă putem co
munică o mai bogată şi rodnică activitate, dar, cum timpul de 
când a luat fiinţă secţiunea noastră e scurt, şi noi aici avem de 
luptat cu săteni ce nu sunt tocmai uşor de domirit despre foloasele 
şi însemnătatea acestei instituţii, n’am putut mai mult. Cum ne 
simţim convinşi şi însufleţiţi de rostul instituţiei în care am 
intrat, nădăjduim să vă trimetem pe viitor mai frumoase rezultate-

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, asigurarea respectului 
nostru.

Preşedinte, Econom C. Ionescu.
Secretar, Al. Chicioroagă.



Raportul Secţiei Iaşi.

Domnule Preşedinte,

Liga Culturală, Secţia Iaşi, având ca preşedinte pe P. S. S. 
Archiereul Nicodim Băcăuanul, azi Episcop de Huşi, căruia, pentru 
grija şi frumoasele sentimente ce le purtă scopurilor Ligei, îi vom 
păstră o neştearsă amintire, a avut, delà Maiu 1911 până la Maiu 
1912, următoarea activitate:

1) A luat o parte activă la Serbările Jubileului de 50 ani al 
Universităţii din Iaşi, care a avut loc în Septembre 1911, când, 
împreună cu profesorii Universităţii ieşene, a dat o masă în 
onoarea delegaţilor Universităţilor străine şi oaspeţilor români de 
peste hotare, oferind cu acest prilej ca daruri profesorilor străini 
frumoase costume naţionale.

în discursurile ce s’au ţinut cu această ocazie, dintre care re
levăm pe ale d-lor Virgil Árion, N. Iorga şi A. C. Cuza, s’a căutat 
a se afirmă cu tărie caracterul etnic unitar al culturii naţionale 
izvorâtă dintr’un singur suflet, acelaşi pretutindeni unde se aude 
dulcea limbă românească, fapt recunoscut de către profesorii 
Universităţilor străine, în răspunsurile lor.

2) Se întreţine o bibliotecă publică, înfiinţată încă de acum 
câţiva ani, cu munca, banii şi cărţile oferite de d. profesor Ni- 
colaie Iorga, Sacretarul-general al Comitetului Central, bibliotecă 
pentru care Primăria de Iaşi a dat, pentru 5 ani, gratuit, un rând 
de case, proprietatea sa, în curtea bisericii Bărboiu, oferind şi 
lemnele şi gazul trebuitor, dar pe îngrijitorul căreia îl plăteşte 
cu 50 lei lunar Secţiunea noastră.

3) La această Casă de cetit, cu a cării direcţie onorifică Liga 
a delegat pe d. Alex. Cusin, advocat, se adăpostesc 9 studenţi 
români săraci, dintre cari doi Bucovineni, cari, în schim-
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bui găzduirii ce li se dă, îndeplinesc rolul de bibliotecari şi or
ganizează şezătorile.

4. Şezătorile populare care s’au dat în cursul acestui an, într’o 
sală a Casei de cetit, amenajată cu scenă în regulă anume pentru 
acest scop, sínt în număr de 15 (cincisprezece).

La aceste şezători, dintre profesorii universitari au vorbit d-nii 
A. C. Cuza şi I. Ursu, dintre preoţi S. S. Pr. Ion Popescu; restul 
au fost ţinute de studenţi, în frunte cu d. Christea Dăscăleseu, 
preşedintele „Centrului Studenţesc“ .

Corul propriu al Casei de cetit, ca şi orchestra sa, compuse 
din elemente tinere, de talent, întregia programul şezătorilor. Se 
făceau şi recitări şi cetiri.

5) Afară de această activitate desfăşurată la Casa de cetit a 
Ligei, Secţia din Iaşi a mai organizat:

a) în luna Decembre 1911, un festival în Aula Universităţii din 
Iaşi, la care au vorbit P. S. S. Arhiereul Nicodim Băcăuanul,, 
preşedintele Secţiei Ligei, şi d. prof. A. C. Cuza, urmând muzică, 
recitări şi cetiri.

b) în luna Ianuar 1912, un festival în ziua de 24 Ianuarie, 
la Teatrul Naţional din laşi, serbătorind Unirea Principatelor, la 
care a vorbit d. profesor A. D. Xenopoi despre „Rolul lui Cuza- 
Vodă în Unirea Principatelor“ , urmând muzică, recitări, cetiri şi 
jocuri naţionale.

c) în luna Martie 1912, un festival organizat în Aula Univer- 
sităţei din Iaşi, pentru comemorarea centenarului Kretzulescu, 
la care d. prof. A. D. Xenopoi a vorbit despre: „Viaţa şi opera lui 
Nie. Kreţulescu“, urmând muzică, cor şi recitări.

La aceste festivale a asistat un public foarte numeros, având 
sprijinul d-lui Rector al Universităţii, Direcţiilor Seminariului 
„Veniamin Costachi“ şi Şcolii Normale „Vasile Lupu“ ,. al Corului 
metropolitan din Iaşi, al corului Sf. Spiridon şi al Conservatoriului 
de muzică, cărora ţinem să le aducem cu acest prilej mulţămirile 
noastre cele mai vii.

S’a observat însă lipsa de la aceste serbări a întregului corp 
didactic, superior, secundar şi primar, ceia ce e, de sigur, întris
tător şi regretabil, întru cât, mai ales în Iaşi, corpul didactic e 
cel mai chemat să stimuleze şi să ajute rosturile înnalte şi pa
triotice ce le urmăreşte Liga Culturală, chemată a luptă pentru 
unitatea culturală a tuturor Românilor.



6) Secţia Ligei din Iaşi a dat şi câteva ajutoare la diferiţi 
Români de peste munţi, veniţi cu colecte pentru anumite scopuri 
culturale, abonând şi câteva foi româneşti din Ardeal.
« 7) In sfârşit, din iniţiativa Secţiunii noastre, s’a înfiinţat Liga 
Culturală Secţia Tîrgu-Frumos, organizându-se în acest scop o 
serbare la Tîrgu- Frumos, pusă supt patronagiul d-lui Negruzzi, pre
fectul judeţului Iaşi, care a asistat la serbare, însoţit de d. dr. 
C. Şumuleanu, delegatul Secţiunii noastre. La această serbare 
d. profesor universitar I. Ursu a ţinut o conferinţă despre scopul 
Ligei Culturale.

8) Pentru această lună, Liga Culturală, Secţia Iaşi se pre
găteşte a comemoră ziua de 16 Maiu, data dureroasă a Cente
narului răpirii Basarabiei, şi zilele de 20 şi 21 Maiu a. c., hotărîte 
pentru desvelirea Statuii lui Cuza-Vodă.

Aceasta e, în rezumat, activitatea Ligei Culturale, Secţia 
Iaşi, în cursul acestui an.

Alăturăm starea financiară pe anul expirat.
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Credit.

1. Sold din anul 1 9 1 0 ..................................................... lei 185.70
2. Cotizaţia încasată în anul 1 9 1 1 .................................. » 1193.80
3. Taxa de înscriere ca m e m b r i .................................. .....  147.00
4. Serbări şi d o n a ţiu n i....................................................... „ 1525.50

3052.00

Debit.

1. Sold numerar în c a s ă .....................................................lei 99.10
Im p r im a te ...........................................................................» 121.40

2. Leafa intendentului Casei poporale de cetire a Ligei
pe 15 luni a 50 lei pe lună şi diurna pe ultimele 
2 luni a ajutorului de secretar al Ligei a 30 1. lunar „ 810.00

3. Remisa 10 ° /0 încasatorului L Pricop . . . . „ 132.10
Ajutoare date în scopuri c u ltu r a le .......................... » 547.00

4. Diurna delegatului Ligei la Congresul din Craiova „ 70.00
5. Cheltuieli făcute la banchetul dat de Liga Culturală

oaspeţilor Universităţilor străine şi Românilor de 
peste hotare, cu prilejul Jubileului de 50 ani al U- 
niversităţii din I a ş i .................................................. » 383.00
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6. Mobilier (paturi, mindire) la Casa de cetire a Ligei „ 21.00
7. Reparaţii şi facerea scenei de teatru la Casa de ce

tire a Ligei................................................................... „ 180.00
8. Pictarea decorurilor pentru scenă şi văpsirea ei . „ 70.00
9. Diverse cheltuieli m ă r u n t e ..................................... „ 68.40

10. Suma depusă în cursul anului la Casa de economie
spre fructificare ................................................... 550.00

Total . . „ 3052.00
Casier, C. Grigorescu.

Primiţi, vă rog, domnule Preşedinte, asigurarea deosebite 
noastre consideraţii.

Preşedinte, A. D. Xenopoi.

Secretar, Dr. C. Şumuleanu.



Raportul Secţiei Lieşti-Tecuciu.

Domnule Preşedinte,

Potrivit adresei No. 414 din 28/4 1912, avem onoare a vă co
munică următoarele :

Liga Culturală, secţiunea Lieşti, înfiinţată la 22 Decembre 1311 
are astăzi 35 de membri. Din cauza greutăţilor ce întâmpinăm întru 
găsirea unui local potrivit pentru întrunirile Ligei, am fost ne
voiţi a ni restrânge activitatea. Pentru a umpleă acest gol şi 
pentru a da comunei o sală necesară întrunirilor politice, cul
turale şi artistice, parte din membrii Ligei au pus bazele unui 
comitet pentru strângerea fondului necesar la construirea unei 
Case culturale, corespunzătoare tuturor cerinţelor. Deocamdată 
secţiunea dispune de o cameră cu mobilierul necesar, unde se 
pot întruni parte din membri, pentru a discută şi luă măsurile 
cele mai nemerite pentru răspândirea principiilor de care se că
lăuzeşte Liga.

în ziua *de 18 Februar, comitetul a organizat un bal care a 
avut un deosebit succes din punct de vedere moral şi material. 
Balul fiind în folosul Ligei, fiecare a avut curiozitatea de a se 
interesa de scopul urmărit de Liga Culturală.

în ziua de 26 Februar s’a organisât o serbare în mod gra
tuit; au vorbit d. Şt. Moisă, preşedintele secţiunei, şi Pr. C. I. 
Pavel, vice-preşedinte, despre „Pericolul ce ne ameninţă din 
partea străinilor“ ; s’au recitat poezii patriotice. Flăcăii şi fe
tele, îmbrăcaţi în costum naţional, au cântat mai multe arii, au 
executat mai multe jocuri naţionale şi au jucat piesele: „Cinel- 
cinel“ şi „Baba-Hârca“ . Efectele au fost mulţămitoare : de unde 
până astăzi s’au văzut flăcăi îmbrăcaţi numai în costum „modem*,
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acum ţi se umple inima de bucurie văzând ici şi colo flăcăi 
în frumosul port naţional.

Secţiunea şi-a format şi o frumoasă bibliotecă, ce e pusă la 
dispoziţia publicului, graţie sentimentelor înalte de care sunt 
călăuziţi în general membrii familiei Moisă. Aşa, d. Moisă a donat 
un însemnat număr de volume de o deosebită valoare, iar d-na 
Smaranda Alex. Moisă şi familia N. N. Moisă au avut bunăvoinţă 
de a ni abonâ biblioteca secţiunii la mai multe reviste.

Membrii au răspândit şi vor răspândi în popor cărţi şi reviste 
potrivite gustului şi nevoilor lui şi scrise anume pentru acest scop.

Aceasta este activitatea secţiunei Lieşti, Tecuciu, iar pentru 
viitor îşi va da silinţele pentru ajungerea scopului urmărit de 
Liga Culturală.

Activitatea, din punct de vedere bănesc, va fi justificată prin- 
tr’un raport al d-lui casier,

La congresul Ligei vom trimite' un delegat.
Primiţi, vă rugăm, Domnule Preşedinte, asigurarea deosebitei 

noastre consideratiuni., .1

p. Preşedinte, Gh. Mihăilescu.



Raportul Secţiei Mihăileni.

Domnule Preşedinte,

Din iniţiativa câtorva Români de inimă, printre cari să pot 
numi familiile: Dr. Calcântraur; Borgovan, farmacist; Dumitru 
Ionescu, adm. comunal; Ioan P. Manoliu, institutor ; Ştefan N. 
Culianu, stagiar; N. Alexándrescu, preot; Gh. Teodoru, grefier,ş. a. 
s’au pus, la începutul lunei Maiu 1911, bazele unei secţii a Ligei 
Culturale, alegându-se comitetul din următoarele persoane:

Preşedinţi de onoare: D-l G. G. Burghele, fost senator, cu do
miciliul în Dorohoiu, şi d. Al. Stârcea, fost deputat, cu domiciliul 
în Mihăileni.

Preşedinte activ: Dr. Al. Calcântraur; vice-preşedinţi, D. Ionescu, 
Ioan P. Mânoliu; casier, Şt. N. Culianu; secretară, d-na Matilda 
Borgovan; membri: G. Teodoru şi Anton Danişeschi.

Pănă în prezent sunt 134 membri, cari cotizează între 1 leu
şi 10 bani.

Bani încasaţi din cotizaţii s u n t .........................  476.90 lei
Din don aţii.................................................................  44.00 „
Rest dela un b a l ...........................................................13.80 „

Total . . . .  534.70 lei

S’a cheltuit: Inaugurarea . . . . . . . . .  116.60 lei
Cheltuieli de instalare....................  60.90 „

Ofrande : Internatul unui băiat la Sanatoriu . . 200.00 „
întreţinerea unei copile la şcoala prof., Cernăuţi 20.00 „ 
Abonamentul la ziarul „Românul“ Va an . . 15.00 „

Total 412.50 lei
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Bani în casă : 122.20 lei.
Pentru a puteă veni în ajutorul localului, ce urmează a se 

face în Bucureşti ca sediu al Ligei Culturale, s’a dat un bal, şi 
venitul lui în sumă de 200 lei s’a trimes Ligei Culturale, centrala 
Bucureşti.

Vice-preşedinte,
Secretar, M. Borgovan.



Raportul Secţiei Mârşani. 1

Domnule Preşedinte,

Următori adresei Onor. Comitet Central, avem onoare a în- 
nainta d-voastră alăturata scurtă dare de seamă despre acti
vitatea secţiei locale a Ligei, deşi nu avem un an de activitate: 

Din toamna anului 1911, preotul Ilié R. Neagoe îndeamnă 
stăruitor la înfiinţarea unei secţii locale a Ligei, în comuna 
noastră, comună dintre cele mai populate din Dolj. La ideia S.
S. se asociază învăţătorii şcolii, Gh. A. Stănescu şi Al. N. Popa, 
cari, în Novembre, se constituie într’un comitet de iniţiativă şi, 
printre prieteni şi cunoscuţi, ni lărgim mereu cercul tovarăşilor. 
Nu ne închipuiam de loc uşor a puteă înjghebă această Ligă, 
pentru multe motive; nădăjduiam mult însă în puterea convin- 
gerei, în căldura patriotismului.

în acest scop, şi când vedem că numărul celor convinşi e 
îndestulător, convocăm o adunare pentru 18 Decembre 1911 
în localul şcolii. Aici, după cuvântările d-lor Gb. A. Stănescu, 
învăţător-diriginte care vorbeşte despre „Traiul Românilor în 
vechime, faţă cu prezentul“ , preotul Ilié R. Neagoe, despre 
„Traiul Românilor, din ţările subjugate de străini“ , datoria 
de a ne cultivă şi întări cu toţii iese limpezită, iar preotul 
Ilié R. Neagoe dă cetire statutelor Ligei Culturale, care sunt 
primite cu aclamaţiuhi entuziaste, şi, pe dată, actul constitutiv 
se acopere cu peste 30 semnături. După aceia d-1 Gb. A. Stă
nescu explică avantagiile ce rezultă din o asemenea instituţiune,

1) Tipărim întreg acest raport al unei secţiuni modeste pentru îndemnul 
şi învăţătura altora.
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folosul cultural înnainte de toate, după ce secţiunea îşi va puteă 
creà un fond, cu care să poată procură cărţi de cetit, organiză 
serbări, etc., arătând că totodată pune la dispoziţia oricărui 
doritor publicaţiunile societăţii „ Astra“ din Sibiu, publicaţiuni 
îa care Secţiunea Craiova a binevoit să aboneze pe d-nii Gh. A. 
Stănescu şi Preotul I. R. Neagoe. Se alege apoi comitetul sec
ţiunii locale din preotul Ilie R. Neagoe, preşedinte, V. Marineanu 
învăţător pensionar, şi D. I. F. Popescu, plugar, vice-preşedinţi, 
Jancu Demetrescu, proprietar şi Filip S. Popescu, plugar, membri, 
Alex. N. Popa, învăţător, casier, şi Gh. A. Stănescu, învăţător, 
ca secretar. Comitetul astfel format, în ultima Duminecă din De
cembre 1911 are o întrunire intimă în care hotăreşte a serbatori 
în chip deosebit 24 Ianuar. Prima şedinţă a Ligei a fost deci la 
24 Ianuar 1912, serbătorindu-1 după următorul program :

De dimineaţă, Tedeum la biserica Maica Domnului ; cuvântările 
Preotului Ilie R. Neagoe, despre însemnătatea zilei de 24 Ianuar 
preotul Ion Dumitrescu despre folosul asociaţiilor culturale. Seara, 
în localul şcolii, cuvântarea d-lui Gh. A. Stănescu, învăţător, 
„Naşterea poporului român“ ; corul bărbătesc: „Cântecul lo
cului natal“ , „Pe-al nostru steag“ , „Tricolorul“ ; corul şcolii: 
„Românaşului îi place“ , „lamă, du-te“ ; declamaţii : „La Rovine“ 
si altele, iar elevii, în costum naţional, supt conducerea d-lui 
Al. N. Popa, învăţător şi casier al Ligei, execută danţurile : „Banul 
Mărăcine“, „Alunelul“ şi „Mureşanca“.

Cu această ocazie s’au încasat din cotizaţii 14,90 lei, din 
vânzarea calendarelor 6 lei, iar restul de 11 calendare se află în 
depozit. S’au mai înscris încă 16 membri noi.

în Februar secţiunea ţine şedinţa lunară obişnuită, când se 
ţin cuvântările : „Lupta Bisericii pentru Patrie“, de către preo
tul Ilie R. Neagoe; „Din Domnia regelui Carol“ , de d. Al. N. Popa 
şi „Datoria de cetăţean român“ de d. Gh. A. Stăncescu.

în şedinţa din April d. Gh. A. Stăncescu vorbeşte despre „Pro
clamarea independenţei, urmările războiului din 77-78“. Cu această 
ocazie se arată cheltuielile făcute pentru scriptele secţiei locale ; 

' se pune la cale o listă de subscripţie pentru un drapel al secţiei 
şi se hotăreşte suma de trimes onor. Comitet Central, din coti
zaţii şi din vânzarea calendarelor. S’a trimes din cotizaţii 10 lei, 
iar în casă a rămas 15 lei. Datori suntem a arătă că greutăţile 
ce întâmpinăm nu sunt mici, având în vedere starea sufle
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tească a poporaţiei ; că ajutorul mai marilor noştri cu căţir 
cu sfat, ni este neapărat trebuincios spre a ne puteă cât de mult, 
impune şi susţinea înaintea sătenilor, ca să fim de folos, în ur
mărirea înnaltului scop patriotic ce Liga urmăreşte.

Acum ne aflăm în prepararea serbării lui 10 Maiu şi răpirii 
Basarabiei.

Aceasta fiind activitatea de 4 luni a secţiunii noastre, ex
primăm totodată mulţămirile noastre către onor. Comitet Cen- 
tfal pentru atenţiunea ce caută a ni da, iar secţiunii Craiova 
pentru ajutorul de drapel promis prin d. secretar al Ligei.

Primiţi, vă rugăm, domnule preşedinte, asigurarea deosebitei 
noastre consideraţiuni.

Preşedinte, Pr. I. Neagoe. Secretar, Gh. Stănescu.



Raportul Secţiei Negoieşti (Bacău).

Domnule Preşedinte,

Am onoare a vă raportă în rezumat activitatea -acestei secţii 
delà înfiinţare (23 April 1911) şi până la 31 Decembre 1911.

Pentru ţinerea şedinţelor şi şezătorilor s’a cerut la Ministeriul 
Instrucţiei şi al Cultelor, localul şcolii Negoieşti. Cererea s’a 
aprobat.

S’au ţinut la şcoala din Negoieşti opt şedinţe, urmate de 
şezători săteşti, cu cântece patriotice şi jocuri naţionale. S’au 
jucat şi piese de teatru, între care „Harţă Răzeşul“ şi „Arvinte 
şi Pepelea“ ale lui Alecsandri. Acestea s’au jucat cu concursul 
d-lor Gh. Mitroiu, Corist. Tomo viei şi I. Chiriac. şi al d-relor Elena 
Atkinson, Domnica Gr. Manea, toţi membri ai acestei secţii. "

S’a organizat o astfel de şezătoare şi pentru satul Valea- 
Seacă, cu ajutorul d-lui Gh. Antohi, casierul secţiei, şi al d-lui. 
Const. N. Marin, care a avut bunăvoinţă să ni pună la dispoziţie 
pentru şezătoare casele sale din acel sat. S’a jucat şi acolo piesa 
„Harţă Răzeşul“.

La serbările din Bucureşti au mers 14 membri ai acestei secţii.
Secţia Negoieşti a mai organizat o excursiune la Borzeşti, 

locul de naştere, după tradiţie, al lui Ştefan-Vodâ Bătrânul. Ex- 
cursiunea a fost condusă de d. Ion Susanu, învăţător. Cu ajutorul 
cărţii d-lui Iorga „Inscripţii din Bisericile României“ , s’au tălmăcit 
inscripţiile. Inscripţia de pe piatra Irinei Rusetina a fost desci
frată şi de membrii secţiei, cu mult interes. S’a arătat apoi 
vechimea şi însemnătatea monumentului.

De partea materială privitoare la această excursiune a îngrijit 
d. Ştefan Marin, primarul comunei Bogdana.



Pretutindeni şi în totdeauna am căutat să ajutăm manifesta
ţiile înalte ale sufletului românesc.

Preşedinte, Iancu Susanu. Secretar, Gh. Mitroiu.

Veniturile Secţiei Negoieşti din comuna Bogdana, jud. Bacău, 
au fost, până la l-iu Maiu 1912, următoarele.:

Din c o t iz a ţ i i ....................................................  • • Lei 61,25
Din calendare vândute şi imprimate diverse . „ 16,50
Din serbări................................................................  » 54,—

Total . . . .  Lei 131,75

Din aceşti bani s’au cheltuit :
Pentru abon am en te .............................................. Lei 15,30
La ş e z ă t o r i ............................................................. » 42,45
Pentru cărţi şi tab lou ri............................... ..... . „ 4,60
Fondului c u ltu r a l ...........................................................  5,—
Comitetului central e x e c u t iv ......................................  30,45
D iverse ....................................................................... » 8)90

T ota l.........................Lei 106,70
Numerar aflat în casă la l-iu Maiu . . . .  „ 25,05.

Casier, Gh. Antohi.
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Raportul Secţiei Paris.

în timpul funcţionării vechiului comitet, compus din d-nii 
Cezar Spineanu, preşedinte, şi d-nii: N. Olmazu, Max. Culcer, Al. 
Spineanu, I. Condurachi, Preot Al. Popescu şi I. Simionescu, 
membri, activitatea Ligei a constat din organizarea câtorva se
rate dansante şi a unei conferinţe ţinută de d. Staicu, despre 
„Legăturile trecutului nostru istoric cu Serbia“ .

Odată cu venirea anului 1912, comitetul Ligei se preface, având 
pe d. A. Badareu-Tomşa, preşedinte, iar pe d-nii Nicolae Şerban, 
G. Bratu, C. Nestorescu, P. Atbanasescu, C. Motaş şi dr. Petre 
Mihail, membri.

Supt ocârmuirea noului Comitet, Liga organizează două serbări, 
la 1 şi 24 Ianuarie, şi o serie de conferinţi, după cum urmează:

1. D. Nicolae Şerban „Pentru a ne ridică ţara“ .
„Chestiunea agrară“ .
„Literatura poporală“ .
„Starea sanitară a ţărănimei“ . 
„Problema economică a clasei mijlocii“ . 
„Votul universal“.
„Literatura cultă“ .
„Bunurile şi cusururile noastre“ . 
„Rolul Bisericii în istoria poporului 

român“.
„Românii din ArdealşiŢara Ungurească“ . 

Românii din Bucovina, Basarabia şi 
Macedonia“ .

Gestiunea financiară se încheie fără nici un beneficiu, dar şi 
fără deficit.

Preşedinte, A. Badareu-Tomşa.

2. » A. Badareu-Tomşa
3. » Tiberiu Crudu
4. » Dr. Petre Mihail
5. » C. N. Ifrim
6. » Ion Lugoşanu
7. n Horia Furtună
8. D-ra Vlaicu
9. D. Nicolae Şerban

10.

11.
Vas. Stoica 
A. Badareu-Tomsa



Raportul Secţiei Piteşti.

Domnule Preşedinte,

Răspunzând adresei dv. No. 414, din 28 Aprilie a., c. am onoara 
a vă comunica următoarele:

Activitatea acestei secţiuni în cursul anului expirat s’a limitat 
în ţinerea de întruniri ale comitetului, în care s’au luat diferite 
măsuri pentru mărirea numărului membrilor şi prosperarea sec
ţiunii, precum şi în ţinerea adunării generale, conform statutelor.

S’a ţinut şi o conferinţă cu proiecţiuni de către d. ILI. Iliescu, 
secretarul secţiei, din al cării beneficiu s’a dat o parte şi 
acestei secţiuni.

Situaţia financiară a secţiunei din anul precedent se arată în 
procesul-verbal al Comitetului, din ziua de 11 Aprilie 1912, ce 
am onoare a-1 înainta aci anexat în copie.

Primiţi, vă rog, stima noastră deosebită.

Preşedinte, I. S. Teodorescu.

Casier, L. Constantinescu.

PROCES-VERBAL.

Astăzi, 11 Aprilie 1912, subsemnaţii membri ai Comitetului 
Ligei Culturale, secţia Piteşti, în urma convocării d-lui Preşe
dinte, ne-am întrunit la şcoala de băeţi No. 1 şi, procedând la 
luarea socotelilor d-lui casier V. Vestemeanu, am constatat ur
mătoarele:
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Anul 1910:

Venituri.
Chitanţe emise în valoare de 

„ refuzate „ „
încasaţi

Se scade remiza încasatorului 10°/o
Total

lei 778.—
»  8 4 . -

lei 694.—
„ 69.40

lei 624.60 624.60

lei 300.- 
100.- 

20.-

Cheltuieli :
1. Trimaşi la centru (chitanţa No. 616 April

1911)
2. Ajutor şcolii P. (B.), trimes personal
3. Ajutor învăţătorului N. M.
4. Transportul delegaţiei la congresul din Ploieşti
5. Pentru monumentul Lueger
6. Factură (imprimate)
7. Idem »
8. „ convocări
9. Diverse cheltuieli ________

Total lei 538.80 538.80' 
Scăzându-se aceste cheltuieli din venit, rămân lei 85.80 

la care se adaugă soldul anului 1909 (pr.-verb. 13 Maiu 1910) „ 155.50
Soldul anului 1910, lei 241.30^

40.— 
20.—  

10 — 
18.— 

7.— 
22.80

Anul 1911 :
Venituri. *

Chitanţe emise în valoare de lei 517.—
„ refuzate „ „ lei 56
„ neîncasate „ „ „ 20 76.—

Total încasat rămaşi lei 441.—
Se scade remiza încasatorului „ 40.»—

Rămân lei 401.—
La care se adaogă soldul anului 1910 „ 241.30

Total lei 642.30

Cheltuieli.
. 1. Cu ocazia pelerinagiûlui la mănăstirea Dea

lului cu societatea „Carpaţii“ ^lei 28.—
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% Trimeşi la centru (chitanţa No. 366, din 4
April 1912) ’ „ 300.—

3. Dat „Tribunei“ (chitanţa 133, N-bre 1911) „ 200.—
4. Transportul deleg. Congresului din Craiova „ 40.—
.5. Diferite cheltuieli cu corespondenţa „ 8.70

Total lei 576.70 cari
scăzându-se din venit, rămân 65.60
adică lei şasezeci şi cinci şi şasezeci de bani.

Comitetul, având în vedere declaraţia d-lui V. Vestemeanu că 
nu mai poate îndeplini sarcina de casier al acestei secţiuni' 
regretând această retragere a d-lui Yestemeanu, îi exprimă viile, 
sale mulţămiri pentru modul satisfăcător cu care şi-a îndeplinit 
această funcţiune în timp de zece ani.

Supt rezerva aprobării generale a membrilor secţiunii, Comi
tetul deleagă cu însărcinarea de. casier al acestei secţiuni pe 
d. D. Constantinescu, directorul şcolii No. 1 de băieţi din Piteşti. 

Pentru care am dresat prezentul proces verbal.
Preşedinte, I. S. Teodorescu.

Membri: (ss) Sofronie Popovici-Popescu, Victor Vestemeanu 
' P. Vlădescu, Toma Trifonescu, Ion P. Comăneanu.

Secretar, II. I. Iliescu. Cassier, D. Constantinescu.

«



Raportul Secţiei Ploieşti.

Domnule Preşedinte,

Avem onoare a vă înaintă raportul secţiei Ploieşti delà 14 
Martie 1911 până în prezent.

E al treilea an de când căutăm să aducem la îndeplinire sco
purile care ne unesc, de când căutăm, pe cât se poate, să ni 
facem datoria, bucurându-ne de încrederea şi sprijinul d-lor 
membri ai secţiunei ca şi al concetăţenilor noştri Români.

Comitetul nostru a păstrat până astăzi condiţia pusă la înfîin-j 
ţarea secţiei, adecă abţinerea membrilor delà politica de partid, 
delà politica militantă — , neputând nimeni opri pe oricine de-a 
aveâ anumite idei, simpatii şi convingeri. Comitetul s’a modificat 
şi s a ridicat la numărul de 10 membri; cari sunt următorii : 
Preşedinte Sf. Sa. Pr. Gh. Chirică, vice-preşedinţi d-nii N. Timus, 
şi C. Tacit, secretar d. D. Munteanu-Râmnic, casier d. Gh. Ciocoiu 
şi membri d-nii N. Popescu-Bengescu, dr. Z. Popescu, N. Henzel 
şi Şt. Corodeanu.

Şezătorile au fost partea cea mai însemnată din activitatea 
culturală a anului acestuia, sau, cum s’a spus, singura mişcare 
culturală din Ploieşti, de doi ani încoace. Au fost toate gratuite, 
şi în număr de 15, care, adause la cele de anul trecut, ridică 
numărul şezătorilor de până astăzi la 24. Cu fiecare şezătoare 
s ’a desvoltat şi câte o instructivă conferinţă, s’au executat alese 
bucăţi muzicale (cor, piano, voce, vioară şi flaut) şi s’au recitat 
şi cetit nenumărate bucăţi de valoare din literatura noastră.

. Cn sin9ur ló iv a l  am putut organiză, cu care prilej ni-a făcut 
cmstea de-a ni vorbi părintele arhimandrit I. Soriban; de ase
menea o conferinţă, într’o sală publică, cu plată, jumătate în be-
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neficiul ziarului cultural „Lumina“ , ţinută de d. profesor Nie. 
Iorga.

Conferinţele desvoltate cu prilejul şezătorilor, două într’o sală 
publică şi două în judeţ (la Văleni şi Telega unde a vorbit se
cretarul secţiunii) au fost în număr de 21, după cum urmează, 
în ordinea în care s’au ţinut :

1) D-l I. Croitoru, „Muzica Naţională“ ;
2) „ dr. Gh. Marinescu, „Medicina socială şi ereditatea“ ;
3) „ : Gr. Orăşanu, „Despre Comete“ ;
4) „ N. Iorga, „Presa română şi menirea ei“ ;
5) „ D. Klein, „Impresii delà Blaj“ ;
6) „ Traian Gh. Stoenescu, „Alcoolismul ca pericol naţional“ ;
7) „ D. Munteanu-Râmnic, „Casele de cetit“ ;
8) „ P. Popescu-Daia, „Otrăvirile cu alimente“ ;
9) „ P. Vasilescu, „Convorbire filozofică“ ;

10) „ I. V. Tomescu, „Opinia publică“ ;
11) „ D. Munteanu-Râmnic, „Românii şi partea lor în pro

păşirea culturii omeneşti“ ;
12) S. S. Păr. Arhim. I. Scriban, „Nedreptăţile făcute religiunii“ ;
13) D-l căpitan M. Cristescu, „Rolul social al ofiţerului“ ;
14) „ Gr. Ivănceanu, „Erorile judiciare“ ;
15) Sf. Sa Pr. Gh. Chirică, „Ziua de 24 Ianuarie 1859“ ;
16) D-l Teodor Otin, „Teorii asupra materiei“ ;
17) „ Teodor Vasilescu, „Educaţia fizică“ ;
18) „ Gh. Tomescu, „Dreptul la grevă“ ;
19) „ R. Bulfînschi, „îndărăt... spre conştiinţă“ ;
20) „ dr. C. Demetrian, „Bolile molipsitoare la noi“ ;
21) „ D. Munteanu-Râmnic, „Ziua de 3 Maiu 1848“ .
Cele trei serate dansante şi trei matineuri ni-au adus oare-care 

venituri şi membri noi, au procurat membrilor prilejul de a se 
întâlni şi distră, punându-se în cinste şi frumosul nostru port 
naţional.

Biblioteca noastră, după cum se poate vedea din raportul 
bibliotecarului, elevul Gh. Gh. Ghirică, a fost binişor cercetată. La 
1.229 de volume, afară de reviste, ziare şi colecţii, am avut anul 
acesta, delà Ianuarie, 759 de cetitori (anul trecut 809 şi celălalt 
1568). Marele public nu va fi însă câştigat până ce biblioteca 
nu va fi publică, a oraşului, şi deschisă în tot timpul, nu numai 
două ore pe zi, cum e acuma a noastră. Să sperăm însă că si
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linţele noastre şi bunăvoinţa autorităţilor vor face ca să se 
ajungă şi la îndeplinirea acestui scop. Primim 23 de reviste şi 
15 ziare din toate părţile Românimii. O deosebită rânduială dom
neşte în biblioteca noastră, mulţămită bibliotecarului, cât şi 
ajutorului său delà o vreme, elevul C. Teodora. O secţiune pè- 
dagogică s a înfiinţat mulţămită ideii şi darurilor d-lui Ioan P. 
Dăscălescu.

Localul este acelaşi de anii trecuţi, încăpător şi înfâţişător, dar 
care ni iea mult din venituri, cu chiria, dările şi întreţinerea lui, 
casi cu al bibliotecii, cu salariarea deosebiţilor-funcţionari, dar 
în schimb ni serveşte la îndeplinirea scopurilor noastre, la în
treţinerea legăturilor între membri, la atragerea de noi membri, 
pentru şezători, serate, întruniri, legături cu alte asociaţiuni cul
turale româneşti, precum şi la menţinerea prestigiului deosebit 
pe care l-a dobândit Liga.

Orchestra noastră s’a pus la cale anul acesta, mulţămită d-lui 
I. Danielescu, în locul corului care nu s’a mai putut înfiinţa, cu 
toată bunăvoinţa d-lui I. Croitoru şi a noastră. Sperăm ’câ la 
anul orchestra să dea dovezi de existenţa şi străduinţile ei.

Buletinul nostru, primul buletin al secţiunilor Ligei Culturale, 
a continuat să apară în aceleaşi condiţiuni ca anii trecuţi, apă
rând în 14 numere anul acesta (şi 17 a. II, 7 a. I). E acelaşi 
mijloc de legătură, propagandă, practicitate şi publicitate, aşâ 
de necesare oricărei organizaţii.

Numărul membrilor este astăzi de 461, după ce s’au A lim ig . cei 
întârziaţi cu plata cotizaţiunii, cei plecaţi şi cei decedaţi. De si
gur că sunt puţini faţă cu numărul locuitorilor oraşului. Fără 
îndoială că aceasta e o plângere şi o constatare a tuturor sec
ţiunilor, de unde şi datoria de-a munci şi de-a luptâ cât mai 
energic pentru a răspândi ideia Ligei şi a mări oştirea ei.

Fondul şi situaţia lui rezultă din referatul pe anul acesta al 
d-lui Gh. Ciocoiu, vrednicul nostru casier, şi iată care e pe scurt 
situaţia noastră financiară :

Venituri

Primiţi delà fostul casier
Beneficii de la festival, conferinţă, matineuri şi serate 
Cotizaţii şi taxe de înscriere

Lei 338.10 
„ 884.8Ü ^
„ , 2629.45



Subvenţii de la comună „ 500.00
Totalul veniturilor Lei 4352.40

Total ieşiţi » 4149.50
Bani în casă azi 30 Aprilie 1912 Lei 209.90

Cheltueli

Chiria looalului Lei 800.00
Abonamente n 231.30
Buletin şi imprimate * 220.10
Salarii (bibliotecar, ajutor-casier şi intendent) n 590.00
Remiza încasatorului «a V 234.80
Foncieră şi alte dări Y> 244.90
Cumpărarea unui pian Y> 250.00
Ajutoare, subscripţii, premii s. a. 1 n 242.00
Telegrame n 19.30
Lumină electrică » 70.60
Diferite cheltuieli (întreţinerea localului, lemne, mărci,

cancelarie, etc). » 217.50
Totalul cheltuelilor Lei 3149.50 

La Centru „ 1000.00 
Total ieşiţi Lei 4149.50

De bună seamă că s’au trimes, relativ, puţini bani la Centru 
(1000 lei) faţă de anul II (2700) şi anul I-iu (2440), dar anul 
acesta nu s’a putut organiză decât un festival, apoi jumătate 
din beneficiul unei conferinţe a fost pentru „Lumina“ , s’au vân
dut 600 de bilete de loterie, am avut de susţinut o mulţime de 
liste de subscripţie, şezători gratuite multe, serate dansante a 
un leu de persoană şi— ceia 'ce a lipsit în trecut— 15% remiză 
credinciosului nostru încasator, d. Şt. Gheorghiu.

Am sprijinit şi stimulat diferite activităţi cu caracter de cultură 
naţională, cum ar fi de pildă Soc. Coop. „Pânea P lo e ş t i în frunte 
cu d. Gh. Antonescu şi Comitetul pentru băile şcolare în frunte cu 
d. dr. Z. Popescu, societăţi care au pomiit delà Ligă; am pus 
localul nostru la dispoziţia Soc. Ort. Naţionale a „Femeilor Române“ 
şi a Soc. „Valea Teleajenului“, pentru adunări.

Subscripţii, ajutoare şi premii am dat la seminarii, şcoli şi bi
serici de peste munţi, pentru publicaţiuni şi concursuri de lu
crări româneşti.



Subvenţii anuale am obţinut, în urma cererilor noastre, începând 
din Aprilie anul acesta : 500 de lei delà judeţ, mulţămită d-lui 
prefect Luca Elefterescu şi d-lui consilier Gr. Ivănceanu şi 500 delà 
comună, mulţumită d-lui primar Sc. Orăscu şi d-lor consilieri Gh. T. 
Dinescu şi Gh. Gheorghiu (ajutor), toţi membri ai secţiunii noastre.

Am acordat o bursă unui elev al liceului (15 lei lunar) în schim
bul serviciului de ajutor-casier şi secretai; am organizat a ex- 
cursiune la Curtea-de-Argeş ; am susţinut loteria noastră ; am luat 
parte cu 34 de membri şi delegaţi la Congresul din Craiova, ca şi 
la pelerinagiul delà Comana, unde a vorbit din partea noastră d. 
Petre Vasilescu, profesor şi advocat; am fost reprezentaţi la serbările 
delà Blaj prin d. inginer I). Klán ; luăm parte şi acum la lucră
rile comitetului pentru ridicarea unui monument în oraşul nostru lui 
Cuza-Vodă (comitet sub preşidenţia d-lui dr. C. Vasiliu); am cum
părat un pian pentru orhestra şi şezătorile noastre; am căutat 
să întindem activitatea secţiâ şi în judeţ, luând parte o delegaţie 
la şezătorile secţiei Valea-Călugărească şi secretarul nostru ţi
nând două conferinţe, la Vălenii-de-Munte şi Telega, unde spe
răm că se va înfiinţâ o secţie a Ligei, mulţămită străduinţelor 
Sf. Sale Pr. I. Zinculescu; am comemorat în şezători marile zile 
ale neamului (24 Ianuarie şi 3 Maiu), precum şi pe marii noştri 
oameni, pe M. Eminescu, cu prilejul desvelirii monumentului din 
Galaţi şi pe I. Caragiale, cu prilejul împlinirei a 60 de ani, pre
cum şi pe marele artist şi naţionalist f  Petre Liciu, la a cărui 
înmormântare am luat parte printr’o delegaţiune cu drapelul 
secţiei. Şi reînoim aici pioasele omagii ale secţiunii noastre 
pentru activitatea, sufletul ales şi memoria dispărutului nostru 
tovarăş de muncă şi de luptă.

Aceasta este, domnule Preşedinte, activitatea noastră pe anul 
încheiat acum—şi, cu toată încrederea şi mulţămirea, ne pregătim 
pentru a serbători centenarele lui Gh. Bariţiu şi C. Negri, pentru 
congresul nostru, pentru desvelirea statuei lui Cuza-Vodă, ca şi 
pentru manifestaţiunile privitoare la Basarabia— , precuijn şi pentru 
a munci, pe cât putem şi ştim, dar fără încetare, pentru propă
şirea şi unitatea sufletească a neamului nostru întreg.

Preşedinte, Preotul Gh. Chirică
Secretar, D. Munteanu-Bâmnic.
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Raportul Secţiei Parachioiu, 
(Constanţa).

Domnule Preşedinte,

La desele d-voastră comunicări nu s’a răspuns nimic din partea 
secţiei locale. Această întârziere se datoreşte faptului că fostul 
preşedinte al secţiei, fiind agricultor, nu luă nido măsură de ac
tivitate, scuzându-se că e foarte ocupat.

Se aşteaptă întrunirea membrilor şi a comitetului, pentru înde
plinirea formelor. Delà această dată înainte, voiu lucră cu toată 
dragostea care m’a şi făcut să vin din ţară.

Calendarele nu s’au împărţit ; tot întrunirea aşteaptă. De aceia 
nu s’a trimes socoteala.

Ne-aţi comunicat în trecut că ni veţi trimete bilete de loterie. 
Sătenilor le-am comunicat şi mă întreabă mereu dacă nu am 
primit. Cred să fac vânzarea a 50 de bilete a 1 leu.

I. Petrescu, învăţător în Parachioiu.



Raportul Secţiei Roman.

Domnule Preşedinte,

La adresa d-voastră n-l 393, avem onoare a vă răspunde :
Situaţia secţiei noastre, în ce priveşte numărul membrilor, pre

cum şi interesul ce pun pentru bunul mers al Ligei, e aceiaşi ca 
în anul trecut, cu deosebire că sprijinul direct material a fost 
mai slab. Numărul membrilor în curent cu plata cotizaţiei lunare 
e mult mai mic decât al celor înscrişi; nu întrece, putem spune, 
numărul cerut de statut pentru ca o secţie să poată există.

Aceasta însă nu ne miră, întru cât se ştie că egoismul, pati
mile şi urile ocupă atât de mult loc în terenul sufletesc al Ro
mânului, că de abia dacă mai rămâne un colţ cât de mic pentru 
sentimente patriotice şi îndemnuri la acţiuni altruiste. Avem 
cel puţin satisfacţia de a vedeă că nepăsarea multora a fost 
până la un punct compensată prin energia celorlalţi, puţini dar 
buni.

După silinţile îndelungate, dar zădamice, pentru a face ca so
cietatea „Miron Costin“ să primească a fuzionâ cu noi şi a formă 
astfel o singură societate culturală, mai puternică prin forţele 
unite, am ajuns în cele din urmă la modalitatea conlucrării îm
preună, aşa ca ambele societăţi, fiecare păstrându-şi individua
litatea ei proprie, fără a-şi aduce vre-o stingherire una alteia în 
mersul activităţii, să lucreze împreună în bună înţelegere, pentru 
atingerea scopului cultural-naţional care e unul şi acelaşi pentru 
ambele societăţi culturala.

Astfel, datorită acestei înţelegeri, începând din Octombre anul 
trecut şi până în April a. c., s’a putut desvoltă o activitate cul
turală, e drept, fără zgomot şi reclamă, dar serioasă şi bine 
apreciată, şi care a decurs în modul următor :
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Odată pe săptămână, Joia, s’a ţinut In localul societăţii „Miron- 
Costin“ — o cameră în localul Prefecturii — , de către membrii 
ambelor societăţi, şezători literare cu conferinţe cu subiecte ştiinţi
fice — unele din acestea cu experienţe — şi literare, declamaţii, lec
turi, discuţii, foarte mult frecventate de societatea cultă din Roman.

In luna Mart s’a anunţat o serie de conferinţe publice în sala 
teatrului, din care însă, din anumite împrejurări, nu s’au putut 
ţinea decât două.

în sfârşit, ca o încoronare a acestei activităţi, secţia noastră 
a dat în seara de 31 Mart, a. c., un festival artistic cu decla
maţie, muzică şi piesa „Zorile“ de St. O. Iosif, despre care vi 
s ’a făcut cunoscut că a avut un frumos succes moral şi material.

în altă ordine de muncă, am îngrijit să se împartă regulat 
şi gratuit membrilor revista „Informaţii“ , şi am căutat a desface 
toate exemplarele, în număr de 52, din Calendarul Ligei, trime- 
ţându-vă la timp sumele încasate.

Apoi activitatea societăţii noaştre s’a manifestat şi pe tărâmul 
actelor de binefaceri cultural-naţionale. în primul loc, am dat în 
limitele slabelor noastre puteri tot concursul loteriei Ligei Culturale, 
des făcând aproape 300 bilete şi trimeţând cu ocazia serbărilor 
Ligei din August, anul trecut, obiecte în valoare de çeste 50 de 
lei pentru tombolă. în al doilea rând, am ajutat cu bani, bine
înţeles sume modeste, mai multe persoane şi instituţii culturale 
şi economice de peste hotare. In această privinţă ţinem con
turile la dispoziţie.

Iată care este şi situaţia noastră financiară :
Din cotizaţii ..............................................................Lei 169,—■
Serbarea din Iunie 1 9 1 1 .................................... ..... „ ■ 305,65

, Festivalul din 31 Mart 1912 .................................... ........ 274,20
Daţi de d. advocat Al. Creţulescu, proveniţi din- 

tr’o serbare publică dată de studenţii români în 
August 1 9 1 0 ................................................................... „ 140,—

Totál . . . Lei 888,85
Cheltuieli f ă c u t e ................................................... .... „ 216,95
Rămân bani în n u m e r a r .........................................Lei 671,90
Din această sumă vă trimetem prin alăturatul cec al Băncei 

Naţionale lei 71,90, iar restul de lei 600 se află depuşi la Bancă 
spre fructificare, fiind destinaţi la crearea unei biblioteci.

Preşedinte, N. Apostol. Secretar, Chr. Ştefănescu.



Raportul Secţiei Roznov-Neamţ

Domnule Preşedinte,

în urma adresei domniei-yoastre No. 393, din 14 April 1912, 
avem onoarea a vă înainta o scurtă dare de seamă privitoare 
la activitatea secţiunii noastre, cuprinsă în punctele următoare:

1) Secţiunea noastră a fost înfiinţată în ziua de 25 Septembre, 
1911, cu un număr de 38 membri, majoritate săteni, muncitori 
agricoli. Astăzi secţiunea numără 128 membri.

2) Ca activitate culturală, secţiunea a ţinut în mod gratuit în 
localitate mai multe şedinţi publice, în localuţ şcoalei, după cum 
urmează :

a) La 15 Octombre 1911, unde d. Iuliu Guguianu, preşe
dintele secţiunii, vorbeşte despre „ Scopul Ligă Culturaleu pentru 
a lumină pătura ţărănbască,. care formează majoritatea mem
brilor secţiunii. Se fac recitări de poezii naţionale şi se cântă, 
de drăguţul cor al şcoalei din Roznov, pe 3 şi 4 voci, mai multe 
bucăţi naţionale. Tot despre „Idealul măreţ al Ligei Culturale“ 
vorbeşte şi S. S. Preotul Constantin Gervescu şi Gh. Ionescu, 
sub-chirurg, casierul societăţii. Se fac înscrieri de membri noi.

La 20 Novembie 1911, s’a sfinţit cu o deosebită solemnitate 
drapelul secţiunii, al cărui naş a fost Păr. Econom Constantin 
Matasă, Protoiereul judeţului Neamţ, care e şi Preşedintele sec
ţiunii din Piatra-Neamţ.’ Sf. Sa, primind drapelul şi apoi încre- 
dinţându-1 secţiunii prin d. preşedinte, rosteşte o caldă şi însu
fleţită cuvântare, care a pătruns adânc în inima fiecărui Român. 
La serviciul divin a cântat corul şcolii, sub conducerea d-lui 
L Radu, secretarul secţiunii şi drigintele şcolii. D-l Iuliu Gu
guianu, primind drapelul delà naş, a rostit o frumoasă şi cu ade-



vârât simţită cuvântare, arătând simbolul sfânt întrupai în acest 
drapel, pentru care trebuie să muncim cu dragoste şi râvnă, 
După amiază s’a ţinut şedinţă publică, unită cu şedinţa cercului 
cultural al corpului didactic din plasă de supt preşidenţia d-lui 
I. Radu. S’au desvoltat următoarele subiecte: „Cercetarea cărţilor, 
din biblioteca populară“ , d. I. Gervescu, învăţător şi membru al 
secţiunii; „Sentimentul naţional“ , d. Th. Ionescu, învăţător de Calu- 
Mastacăn, membru al secţiunii; „Ce înseamnă Liga Culturală?“ 
de Sf. Sa Protoiereul Constantin Matasă, preşedintele secţiunii din 
Piatra-Neamţ; „Conştiinţa naţională“ d. Iuliu Guguianu, preşedin- 
secţiunii.

După fiecare cuvântare, corul şcoalei din Roznov, condus de 
d. I. Radu şi cel din satul Slobozia, comuna Roznov, format de 
adulţi, condus de d. Orghidan cântăreţ, cântă mai multe bucăţi 
patriotice. Se fac înscrieri de membrii noui.

c) 27 Novembre 1911. D-l Iuliu Guguianu vorbeşte despre „în
semnătatea zilei de 28 Novembre 1877“ . Corul scolii si al adulţilor

1 1 î

din Slobozia cântă mai multe bucăţi.
d) 11 Decembre 1911. D-l I. Radu, vorbeşte despre „Traiul Ro

mânilor de demult“ . Corurile execută mai multe bucăţi. Se fac 
şi recitări.

e) 16 Ianuar 1912. D-l I. Radu vorbeşte despre „Neam şi 
Ţară“ . Corurile îşi fac datoria.

f )  26 Februar 2912. D-l Iuliu Guguianu vorbeşte despre „Cul
tura naţională“ . Preotul C. Gervescu aduce mulţămiri, în numele 
sătenilor, Comitetului secţiunii, pentru munca depusă întru redeş
teptarea ţerănimii. Corurile urmează.

g) 4 Martie 1912. D-l Gh. Ionescu, subchirurg la spitalul Roznov, 
casier al secţiunii, vorbeşte despre „Primele ajutoare ce trebuiesc 
date în cazuri de nenorociri“ .

D-l I. Radu citeşte şi povesteşte părţi din viaţa lui „Moş Cârţan“ ; 
tot d-sa vorbeşte apoi despre „Iubirea aproapelui“ .

Săteanul Constantin Yrânceanu, membru al secţiunii, vorbeste 
despre „Sentimentul solidarităţii“ . Corurile urmează.

La toate aceste şedinţi, a luat parte un număr însemnat de 
săteni şi sătence, sustrăgându-i cu modul acesta delà petreceri 
ce li-ar vătăma sănătatea şi atrăgându-i prin cuvântări, coruri, - 
recitări, etc., spre şcoală, făcându-i să so înscrie mulţi ca membri 
în secţiune. Cu modul acesta li se face educaţia morală, inte-
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lectuală şi naţională, de care au nevoie. Se înţelege că, până se 
vor deprinde a veni regulat la asemenea şedinţi, trebuie muncă, 
cu adevărat patriotică.

In afară de şedinţele publice, când după fiecare se întocmeşte 
câte'un proces-verbal, schimbându-se pe scurt programul urmat  ̂
Comitetul secţiunii se întruneşte odată pe săptămână, când se 
iau deciziuni cu privire la bunul mers al secţiunii.

De oare ce majoritatea membrilor sunt muncitori agricoli şi 
cum comitetul urmăreşte să aibă cât mai mulţi membri, în vir
tutea art. 8, cap. II-lea din- statute, aceşti membri au fost scutiţi 
de taxa de înscriere, iar cotizaţia lunară este de 10 bani.

Din aceste cauze se înţelege delà sine că activitatea mate
rială se prezintă în împrejurările de care se poate dispune.

La 21 April 1912, Bilanţul este acesta :

■ Venituri.
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Taxe de înscriere . . . ...................................   51,50 lei
Cotizaţii a 1 leu lunar . . . ................................... 33,— „

„ „ 10 bani lunar  ...........................101,70 „
încasaţi din distribuirea cocardelor . . . .  9,20 „

Total general . . . 195,40 lei

Cheltuieli.

Cu procurarea drapelului, caracterelor, ştampilelor, etc. 94,90 Iei
Venit net . . . 100,50 „

Afară de acestea, Comitetul a dat un bal în seara de 26 
Decembre 1911, supt patronagiul d-nei şi d-lui Leon Bogdan, pre
fectul judeţului Neamţ, cari au binevoit să ni dea preţiosul d-lor 
concurs, şi credem, de oare ce nu s’au încasat toţi banii 
de pe biletele distribuite în judeţ şi suntem în aşteptare, să 
avem un beneficiu net de peste 500 lei, cari sunt încasaţi până 
acum. Din veniturile secţiunei, nu s’a trimis nimic la centru, de 
oare ce aşteptăm să facem toate încasările ca să putem încheia, 
un bilanţ general şi apoi vom trimite imediat.
•Acestea sunt, pe scurt, faptele săvârşite de secţiunea noastră 

în decursul celor 7 luni delà înfiinţare şi până în prezent. Ştiut 
fiind terenul pe care noi ni-am luat greaua, dar patriotica da-
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torié sä-1 cultivăm, se înţelege dela sine că avem multe obsta
cole. Ni trebuie din când în când şi patrioticul concurs al câte 
unui onor. membru delà centru pentru a puteâ convinge pe 
mulţi, cari ar putea să muncească alături de noi în această 
sfântă direcţie, dar cari totuşi stau nepăsători.

Primiţi, vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime.
Preşedinte, Iuliu Guguianu. Secretar, Ioan I. Radu.

Casier, Gh. Ionescu.

/



Raportul Secţiei Râmnicul-Vâlcii.

Domnule Preşedinte,

Activitatea desfăşurată de secţia Râmnicul-Vâlcii, în cursul 
anului expirat, adecă delà Maiu 1911 şi până la Maiu 1912, constă 
din următoarele:

1) La 3 Maiu 1912, secţia noastră a oficiat un Te-Deum la 
biserica Toţi Sfinţii din Râmnicul-Vâlcii, unde s’a ţinut şi o cu
vântare ocazională de Sfinţia Sa Părintele M. Răuţ. După aceasta, 
membrii prezenţi au pornit în excursiune la mănăstirea Turnu, 
judeţul Argeş. ,

2) în Septembre s’au început şedinţele săptămânale în Casa 
de cetire, unde s’au ţinut conferinţe (disertaţii) de d-nii L. Po- 
pescu, avocat, preotul P. Partenie, A. D. Livezeanu; s’au cetit di
ferite bucăţi de către d-nii N. Balotescu, Danielescu, institutor, 
şi Livezeanu, iar d. C. Popian, profesor, un talentat artist, a re
citat versuri.

Avem de regretat multa nepăsare a membrilor Ligei, cari vin 
într’un număr foarte restrâns.

3) S’a dat o serbare pentru vânzarea biletelor loteriei Ligei, 
cu concursul artiştilor trimesi de comitetul central, în frunte cu 
mult regretatul Petru Liciu şi cu talentata artistă şi bună ro
mâncă, d-na Olimpia Bârsan. Din această serbare a rămas bene
ficiul net suma de lei 550, pe cari i-am trimes.

4) La 24 Ianuar , p e lângă participarea noastră la serbarea 
dată de Gimnaziu şi Seminar, seara a avut loc un bal în folosul 
Ligei, dela care am avut un beneficiu de lei 1061. Acest bene
ficiu se datoreşte şi societăţilor, cum şi băncilor care au contri
buit, şi d-nilor Şt. Filipescu-Drăgâşani şi I. Fărcăşanu, cari au 
contribuit cu sume mai însemnate.
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5) Pentru 3 Maiu acum, am hotărât o serbare la Câlimăneştif 
împreună cu secţia Jiblea, pentru a se întări această secţie de 
curând înfiinţată.

Ca parte financiară, nu stăm tocmai bine, din cauză că avem 
membri puţini, şi avem cheltuieli mari.

^Iatăţţălapţul;. 'C i li  » C  ... C-BiC
încasări: ■ i - C Cheltuieli :

‘  - u .t 1 *  ■/ f
Din cotizaţii lei 905.70 Chiria pe jum. an şi mo

bilier lei 1411.70
Produsul balului „ 1061.80 Trimeşi com. central , „ 400.

Total „ 1967,50 Total „ 1811.70
: s : Rcstul în casă. ; 1 .

Primiţi, vă rog, domnule Preşedinte, asigurarea deosebitei mele 
consideraţii.

Preşedinte, Gr. Procopiu. , , ,
Secretar, A. I). Livezeanu.



Raportul Secţiei Slobozia-Conachi 
(Covurluiu)

- Domnule Premeditile,

In urma adresei d-voastră No. 393, 1912, am onoare a vă- 
nomunicâ următoarele:

Secţia Slobozia-Conachi s’a înfiinţat în luna Decembre 1911 
şi până astăzi are 34 membri; cam puţini, dar aşa e orice în
ceput, şi mai cu seamă la sate.

Până acum am dat două serbări: venitul net al lor, împreună cu 
cotizaţiile se ridică la suma de 136.65 lei, din cari s’au cheltuit 
lei 15.45 pentru procurare de registre. Avem deci în casă 121.20, 
din can ;,vă rugăm să ni permiteţi a întrebuinţa pentru cele 
necesare secţiunii două părţi şi numai una s’o trimitem Onor. Co
mitet Central.

Aceasta o cerem mai mult, pentru că voim să înfiinţăm o 
Casă de cetire.'

Cu această ocazie, vă rugăm să jni trimiteţi statute si să 
ne comunicaţi, dacă e posibil, unde am puteă să ne adresăm 
pentru facerea drapelului secţiunii.

La congres secţia noastră va fi reprezintată prin doi membri.
Primiţi, vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime.

p. Preşedinte, Gh. Gheorghiţă.

p. Secretar, I. A. Serbati.



Raportul Secţiei Stâlpu-Buzău.

Conformându-ne adresei Dv. No. 414. pentru trimeterea Ra
portului anual al secţiunii ■ noastre, cu onoare vă supunem Ia' 
cunoştinţă cele ce urmează:

Cu părere de rău şi anul acesta trebuie să facem delà început 
constatarea că progresul ce trebuia să facă secţiunea noastră, 
este cu desăvârşire redus. Să încercăm a arătă aici cauzele 
acestei stări de lucruri, ar fi să ne cufundăm în noianul atâtor 
împrejurări triste, care fac din poporaţiunea noastră rurală o 
masă de refractari la orice ideie de progres, de redeşteptare na
ţională.

înfiinţată în Septembre 1910, şi pusă pe nişte baze' cam şu
brede, secţiunea noastră a mers şovăind. în Decembre 1911, gă
sind că vechiul Consiliu de administraţie, ales la înfiinţarea sec
ţiunii, are prea puţin interes pentru Ligă, l-am premenit cu 
membri noi, a căror energie, credem, va putea să dea rezultat© 
mai satisfăcătoare.

Suntem încă în acea stare, când trebuie să luptăm cu agerime 
pentru a face cunoscute scopurile şi rostul instituţiunii noastre, 
înnainte de a trece la înfăptuirea lor, —  lucru destul de greu şi 
acesta.

Şi totuşi, în faţa acestei stări nemulţămitoare, ar fi o greşeală 
de a desperă, lăsând astfel ca răul ce ne apasă să iea proporţii.

Nu ştim dacă aceste consideraţii vor aveă puterea să ni jus
tifice rezultatele puţine, extrem de puţine, la care am ajuns cu 
secţiunea noastră. Faptul acesta însă, e caracteristica începutului 
oricărui lucru, şi aceasta ni dă puţină mângâiere.

Activitatea noastră pentru starea materială a secţiunii a avut 
fie rezultat înscrierea a 51 membri, dintre cari 20 numai delà
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Decembre anul trecut. Din aceştia, sunt mulţi cari nu se achită, 
în mod conştiincios de datoriile lor, astfel că, cu toate sforţările, 
de-abia am putut ajunge la modesta sumă de 73,30, lei strânsă 
din cotizaţii şi pe care rămâne s’o trimetem Comitetului Central, 
după ce vom scădea cheltuielile. 0 activitate culturală sau na
ţională ni-a fost greu să întreprindem până acum, de oarece 
secţiunea noastră a fost prea puţin cunoscută, fiind şi situată 
într’o localitate unde are prea puţini sorţi de izbândă în această 
privinţă. Totuşi adunarea din urmă a Consiliului a hotărât 
darea unei serbări populare, despre rezultatul căreia vă vom 
raportă la timp.

Cum. vedeţi, idpmnul©rPr|i«edin|e,. seeţjuheâj tno^stră ri a putut 
până ín prezent să ajungă la rezultatele aşteptate, şi aceasta 
pentru cauze care nu se pot cu de-amănuntul arătâ aici.

.Aeeaşta n© angajează insă şi mai mulţ la © duptă continuă, 
prin care şperăm şă ajungem cu timpul; acolo unde. trebuie.

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, asigurarea distinsei 
noastre consideraţiuni. ; ! ; .

Preşedinte, Căpitanul I. Brezianu.
Secretar, St. Cernătescu.



Raportul Secţiei Slănic-Prahova.

Domnule Preşedinte,

în conformitate cu adresa d-voastră No. 392 din 14 April a. 
c., avem onoare a vă comunică următoarele, cu privire la modul 
cum această secţiune a ştiut să răspundă la chemarea ei de 
instituţiune culturală, promovând cultura şi întreţinând conştiinţa 
şi solidaritatea naţională între membrii ei.

Numărul membrilor secţiunii, cari participă cu drag şi interes 
la toate obligaţiunile ce le sunt impuse prin statut, se ridică la 60.

Activitatea culturală a secţiunii s’a manifestat în modul ur
mător:

Am pus la dispoziţia membrilor ei diferite reviste şi un număr 
de peste 20 volume diferite, cu conţinut politic, literar, ştiin
ţific şi artistic. „Casa de lectură“ , înfiinţată anul trecut, şi-a 
mutat sediul în „Sala de cetire“ din vastul local al şcolii de 
băieţi „Emil Costinescu“ din localitate, unde membru secţiunii 
pot găsi, afară de revistele şi broşurile indicate mai sus, o bo
gată bibliotecă înfiinţată de onor. Administraţie a Casei Şcolilor, 
alcătuită din cele mai morale şi instructive volume, care stau de 
asemeni la disopziţia secţiunii.

Prin aranjarea unei serate dansante, în scopul de a spori pe 
de o parte veniturile secţiunii, iar pe de alta de a strânge rându
rile membrilor, şi a li procură distracţiuni potrivite cu scopul 
unei atari secţiuni. Această serată a avut loc în' seara de 17 
Iulie 1911, aducând un profit de 521,65 lei.

Din punct de vedere filantropic, secţiunea noastră încă sa 
manifestat mulţămitor:

Amajutat pe’ elevii şi elevele lipsite de mijloace, delà şcolile



din oraşul Slănic, cu cărţi de şcoală, rechizite şi unelte pentru 
predarea lucrului manual la începutul anului şcolar 1911-12 în 
valoare de 180 lei.

Am subscris suma de 27 lei pentru construirea unui nou local 
de scoală în comuna Marcovăt din Banatul Temisoarei.» i i

Am subscris pe listele cu No. 10.604 şi No. 10.608 suma de 12 
lei pentru fondul cultural „Nicolae Iorga“ .

Din punct de vedere naţional, n’am lăsat să treacă neobservate 
zilele de mărire şi glorie ale neamului nostru, luând parte la 
festivităţile delà 24 Januar şi 10 Maiu, anul trecut, care închiagă 
într’ânsele starea actuală a Regatului nostru.

Din punct de vedere economic, încasările dela 1 April 1911 
şi până în present, s’au urcat la suma de 1123.85 lei, provenind 
din taxe de înscriere, cotizaţiuni, serate etc., din cari 749.25 
lei s’au trimes în două rânduri d-lui Casier Central al Ligei.

Simţul de solidaritate, care trebuie să existe la temelia ori 
cării societăţi şi mai cu seamă a unei naţiuni, pentru a puteâ 
merge spre progres, încă s’a manifestat destul de mulţămitor 
între membrii secţiunii noastre, cari, deşi numai 60 la număr, 
totuşi au contribuit, fie personal, fie prin prietenii, rudele şi cu
noscuţii dumnealor, la sporirea fondurilor materiale şi mai cu 
seamă Ja plasarea unui număr de peste 980 de bilete de loterie, 
participând cu toţii la serbările Ligei delà 28, 29 şi 30 August, 
anul trecut, în dorinţa arzătoare de a vedeă instituţiunea noastră 
progresând şi înnălţându-se tot mai mult spre fericirea şi mân
dria neamului.

Activitatea aceasta, atât de rodnică, nu ne îndreptăţeşte ca să 
nu vă arătăm aici şi greutăţile prin care trecem pentru reali
zarea ei.

Puţinele elemente bune, care ar putea înţelege scopul cultural 
al Ligei, sau rămân indiferente, sau, ceia ce este mai trist, ma
nifestă o vădită rea-voinţă, ori chiar duşmănie.

Să sperăm că tocmai spre acest scop, şi spre progresul nostru, 
vom învinge pe cei indiferenţi şi rău,-voitori.

Aceasta fiind activitatea culturală, filantropică, naţională şi 
economică desfăşurată de secţiunea noastră în cursul anului 
trecut, cu respect o supunem la cunoştinţa d-voastră.

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, asigurarea distinsei 
noastre stime şi consideraţiuni.

Preşedinte, Lncaciu. Secretar, C. Demetrescu.
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PROCES-VERBAL No. 9

Azi, 19 April 1912.
Noi, membrii comitetului secţiei Ligei Culturale din Slănic- 

Prahova, convocaţi în şedinţă ordinară de d-1 Preşedinte al sec
ţiunii, am luat în discuţie următoarele chestiuni: 

Prezentându-ni-se de către d-1 Casier al secţiunii, situaţiunea 
casei pe ziua de 19 April a. c., din această situaţiune reiesă că 
încasările totale ale secţiunii, dela 1 April 1911 până la 19 April 
1912 au fost de Lei 1.541.90

Reducându-se din această sumă soldul de la 1 
April 1911 de »

Rămâne ca sumă încasată în contul execiţiului 
actual, suma de »

Din această sumă, 2/s se cuvine, conform sta
tutelor, Comitetului Central executiv, adecă ‘ ,

Rest de 374,60 lei rămâne la dispoziţia secţiunii ,
Din suma cuvenită Comitetului Central exe

cutiv de lei 749,25, s’a expediat conform confir
mării No. 137 din 9 Octombre 1911 ,
şi rămâne a se mai trimete , «

Din suma cuvenită secţiunii de ,
către care se adaugă soldul anului trecut de r 
sau, în total >
Secţiunea a mai cheltuit pentru scopurile sale ,
De unde rezultă că mai rămâne pentru acope
rirea cheltuielilor secţiunii • i

Comitetul, luând cunoştinţă, de această situaţiune, autorizăm 
pe d-1 Casier să verse Comitetului Central suma de lei 190.65, 
iar suma de lei 90.20 rămâne la dispoziţia secţiunii pentru aco
perirea nevoilor ei.

Prezenta copie, fiind conformă cu originalul, se atestă de noi, 

Preşedinte, Lucaciu.
Secretar, Demetrescu.

418.05

1.123.85

749.25
374.60

558.60 
190.65
374.60 

13.25
387.85
297.55

90.s0



Raportul Secţiei Sinaia.

Domnule Preşedinte,

Asupra activităţii secţiunii noastre, avem de raportat urmă 
toarele:

Până la Crăciun, acţiunea secţiunii ’a fost înăbuşită de o stare 
neprevăzută de triste întâmplări. S’ar fi crezut un moment că 
secţiunea a în trat în agonie. Silinţa noastră însă, în această 
vremé, a fost să readucem sufletele în matcă liniştei şi a vred
niciei de odinioară. Şi am izbutit. Acţiunea începută din nou, a 
fost mai rodnică ca oricând. In fiecare Joi seara, secţiunea a 
ţinut şi ţine regulat serate culturale alcătuite din :

Conferinţe, comunicări, lectură din scriitori români
Coruri.
Muzică instrumentală.
Cinematograf cu filme alese şi corespunzătoare scopului urmărit.
Numărul celor ce iaü parte la serate, n’a fost niciodată mai 

mic de’ 200. Aceste serate, întocmite cu chibzuinţă şi ţinute cu 
suflet, au sporit în mod neaşteptat numărul membrilor. In tri
mestrul de faţă, April-Iunie, s’au înscris, în afară de membrii al 
căror tablou s’a trimes odată cu raportul, aproape 100 de 
membri noi. Acţiunea noastră se va întinde de acum şi în co
munele vecine.

Biblioteca „Casei Naţionale“ , care va fi în curând şi un mic 
muzéu al oraşului şi care are un fond de întreţinere de peste 
1000 de lei, a slujit anul acesta mai mult ca oricând. Sunt oa
meni din popor, tineri meseriaşi, cari au putut ceti de la No
vembre şi până la April, până la 20 de bune şi instructive cărţi 
româneştii
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Ori de câte ori se A  petrece un mare act naţional m cu
prinsul pămîntului românesc, secţiunea noastră va tnmete acolo 
L  reprezentant al ei, care va raportă apoi asupra faptului pe-

^ In  toamnă secţiunea va face o excursiune culturală la Cons- 
tantinopol. Din iniţiativa secţiunii se va ridică un monument 
modest pe mormântul ardeleanului Gheorghe Cârţan, îngropat la

^Situaţia Casei pe anul 1912 şi până la l-iu April al acestui 
an, este următoarea:

. ’V încasări : • . ■ v '; /

Aflaţi în casă din 1911. • • • ■ • 
încasaţi în 1912 până la l-iu April .

Cheltuieli :

61,90
250,50
312,40

Vărsaţi Centralei (28 Februar 1912) . ...
Costul mandatului. ..............................
Vărsaţi Centralei (la sfîrşitul lui Mart) . . •
Costul mandatului: . : • • • • • • • •
Imprimate pentru ‘alegeri . ..............................
Plata încasatorului. . . . • • • • • . - , •
Un registru chitanţier ................................... (-
Plata unui abonament la „Neamul Românesc .

Rest în casă. .

51,10 
—,80 

200,— 
2,05 
8,10 

’ 18,50 
1 0 ,-  
8,65 

13,20
312,40

Preşedinte, Inginer C. Nicalescu.
Secretar, Gh. D. Mugur.



Raportul Secţiei Suhaia.

Domnule Preşedinte;

Potrivit adresei d-voastrâ No. 393 din 912, şi în vederea apro
piatului congres ce Liga Culturală va ţine la Constanţa, avem 
onoare a vă înnaintă darea de seamă asupra activităţii’ „Secţiei 
Suhaia“ până în prezent.

Secţia Suhaia din judeţul Teleorman s’a înfiinţat în ziua de 
24 Ianuar 1912, şi a fost oficial recunoscută de Comitetul Central 
prin adresa No. 263 din 31 Ianuar 1912. Adunarea generală a
membrilor fondatori a ales pentru conducerea secţiei următorul 
comitet: ’ '

Preşedinte : Marin Bunescu, învăţător, pensionar.
* Vice-preşedinţi: Ilie Anghelescu şi N. Streche.

Secretar: C. Tudorache, învăţător.
Casier: R. C. Nistor.
Membri: Ivan N. Cocian şi Păun M. Ivănuş.
Secţia Suhaia s’a înfiinţat cu un număr de 58 de membri, iar 

azi numărul lor este de 65. In cele trei luni delà înfiinţarea ei, 
Secţia Suhaia a organisât o serie de conferinţe publice’la care 
a asistat marea majoritate a membrilor eî. Seria acestor confe
rinţe a început chiar în ziua de 24 Ianuar 1912, imediat după 
constituire, cînd d. M. Bunescu a vorbit despre „Cine a pregătit 
şi cum a pregătit Unirea Principatelor A vorbit apóid. C. Tu
dorache despre: „Cum s’a făcut Unirea Principatelor ?“ .

A doua şedinţă publică s’a ţinut în ziua de 29 Ianuar 1912. 
In această şedinţă d. C. Tudorache a vorbit despre: „Cum luptă 
alte neamuri pentru ca să-şi păstreze naţionalitatea ?“.

A treia şedinţă publică s’a ţinut în ziua de 16 Februar, când



d. Marin Bunescu a,.vorbit despre: „Cum vor Ruşii să desnaţio- 
nalizeze pe basarabeni ?“ .

A patra şedinţă publică s’a ţinut în ziua de 26 Februar, când 
d. C Tudoracbe a vorbit despre: „Duşmanii unităţii culturale ai 
Românilor“ .

A cincea şedinţă publică s’a ţinut în ziua de 18 Mart, când 
d. C. Tudorache a vorbit despre: „Cum să muncim?“ . Confe
renţiarul a făcut apoi lectură din „Datorii şi Drepturi“ de A. 
Gorovel.

A şesea şedinţă publică s’a ţinut în ziua de 15 April, când d. 
Marin Bunescu a vorbit despre: „Părinţi şi copii“ , iar d. C. Tu
dorache despre: „Ce suferă Românii de la străini?“ .

A şeptea şedinţă publică s’a ţinut în ziua de 29 April, 
când d. Marin Bunescu a vorbit despre: „Părinţii ca exemplu 
pentru copii“, iar d. C. Tudorache a vorbit despre: „Prin ce 
trăiesc neamurile ?“ .

Secţia Suhaia a stăruit şi a înfiinţat: „Biblioteca şi Casa de 
cetit Cuza-Vodă“ a membrilor secţiunii. în ceia ce priveşte starea 
financiară a secţiunii noastre, o veţi cunoaşte din raportul spe
cial ce în curând vă vom înnaintâ.

Faţă cu greutăţile începutului, faţă mai ales cu greutăţile in
comparabil mal mari ca la oraşe ce noi întâlnim în propaganda 
noastră la sate, printre ţerani neştiutori şi săraci, şi faţă mai 
ales cu scurtul timp de trei luni de existenţă, aceasta este darea 
de seamă á activităţii Secţiei Suhaia, —  activitate ce noi vom 
stărui a o mări din toate puterile şi prin toate mijloacele legale 
ce ne îngăduie statutele Ligel Culturale, pentru a puteâ să 
realizăm cu încetul şi în măsura puterilor noastre, gândul ma
rilor întemeietori şi luptători ai Ligei Culturale.

Primiţi, vă rugăm, domnule Preşedinte, asigurarea distinsei 
noastre consideratiuni.i

Preşedinte, M. Bimetcu.
Secretar, C. Tudorache.
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Raportul Secţiei Bulina.

Domnule Preşedinte,

La adresa d-voastră n-l 393 din 14 April, a. c., am onoare a 
răspunde-că' raportul anual Asupra activităţii Secţiunii noastre 
nu poat’è cuprinde multe fapte' de oarece nu a Vein fiinţă decât 
de aproape trei luni. :

Totuşi vom face aici o expunere a activităţii noastre pe scurt 
şi pentru timpul de când fiinţăm.

Această: éxpunere o vom face din trei puncte de vedere : 
moral,! administrativ şi bănesc.

Ca parte morală la activul nóstru până astăzi, nu avem decât 
reuşită înjghebării Secţiunii care numără 78 membri în curent 
ea plata cotizaţiilor, precum şi şezătoarea ce am dat în ziua de 
10 Mart, a. c., şi a cărei reuşită a fost 'mulţămitoare.

Ca‘parte administrativă, graţie sacrificiului bănesc’ făcut de o 
parte din membrii 'Secţiunii," am izbutit să mobilăm Cù cele , ne
cesare un local închiriat pidprlu atât1 pentru întrunirile Comite
tului, cât şi pentru instalarea unei săli de cetire, care să 
poată servi în acelaş timp şi pentru serbările şi-seratele ce sec- 
tìutìea îşi propune a da în mod mai mult sau mai puţin regulat 
pentru ca, cu aceste mijloace, să reuşim a ţineâ strânşi în jurul 
Iâgei puţinii Români ce se găsesc în acest orăşel.

Ca parte bănească, situaţiunea Secţiunii se poate vedeâ din 
următorul bilanţ încheiat la 20 April, a. c.

1. Taxe de înscriere şi cotizaţiuni pe lunile Fe
bruar şi Mart, a. c.......................................................... Lei 389,—

2. Produsul net al serbării delà 18 Mart, a. c. . „ 160,35
Totalul încasărilor . Lei 549,35
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Cheltuieli :
1. Pentru diverse articole trebuincioase la admi

nistraţia S e c ţ iu n i i ........................................ ..... • • » 47,35
2. Chiria localului pe 6 luni, conform contractului „ 250,—

Total . . Lei 297,35
Rămaşi dar în casă la data încheierii bilanţului . ; „ 252,—

Din cari avem onoarea a trimete Centralei prin d. Casier suma 
de 230 de lei, iar restul de 22 de lei ş ’au oprit pentru întâm
pinarea micelor cheltuieli decare va aveă nevoie Secţiunea până 
la noi încasări.

în privinţa persoanelor care vor reprezintă Secţiunea noastră 
la Congresul delà Constanţa, putem anunţă participarea d-lui G. 
B. Popescü, casierul Secţiunii, precum şi a . subsemnatului.

Vă rugăm însă ca, în cazul când se va acordă vre-o reducere pe 
căile feraté, să binevoiţi a dispune să nise trimeată aptele în 
baza cărora să fim în măsură de a benefi'ciă de această reducere

Ca chestiune de supus Congresulai, am aveà una de interes 
regional, specială Dobrogei. Dar cred mai nemerit ca, înainte de 
a se aduce această chestiune în discuţiunea publică a Congre
sului, ea să fie discutată într’o şedinţă la care să iea parte d-nii 
delegaţi ai Comitetului Central şi acei ai secţiunilor dobrogene

Această chestiune se poate vedeă din adresa • n-l 3 ce subsem
natul am avut onoarea a vă; adresă, la 15 Februar, a. c.

Binevoiţi, vă rog, domnule preşedinte, a primi asigurarea deo- 
sebitéi noastre consideratimi.

Preşedinte, D-r D. Atanasescu. Casier, Popescu.. ,
Secretar, Al. Săndulescu.



Raportul Secţiei Slatina.

Proces-Verbal.
Astăzi, 3 Maiu 1912, subscrişii, luând cunoştinţă de cuprinsul 

noilor statute ale Ligei Culturale, am hotărât ca de astăzi să se 
reînfiinţeze şi în acest oraş Secţia Ligei Culturale Slatina, ale
gând în mod provizoriu următorul comitet : Gh. Poboran, preşe
dinte, I. A. Tomescu şi Diacon P. Târiceanu, secretari, iar ca 
membri reîntemeietori p̂ e toţi cari au subscris astăzi acest proces- 
verbal şi chiar au şi plătit cotizaţia începătoare de 1 leu şi 50 
de bani, rămânând ca înscrierile să se facă după această recon
stituire. -

Pentru care am dresat prezentul proces-verbal.
Preşedinte, G. Poboran.

Secretari : I. A. Tomescu, advocat, Diacon P. I. Tăriceanu.
Membri : St. Goraş, profesor, A. Cetăţianu, profesor, C. Mărcu- 

lescu,, funcţionar, N. Mitulescu, St. Dolomescu, N. Marinescu, Ioan 
Cruceru, D. Georgescu, învăţători, Ioan Soreanu, contabil, I. Ni- 
colescu, comerciant, {I. Filimonascu, tipograf, D. Voinescu, advocat 
C. I. Miorescu, G. L Constantinescu, funcţionari, V. Trautescuj 
învăţător, P. N. Pasa Goicea, contabil, D. Vasiliu, funcţionar.



Raportul Secţiei Topolog.

Domnule Preşedinte,

Asupra activităţii Secţiunii noastre raportăm următoarele .
în luna Noembre, în ziua a 27-a, am ţinut adunarea generală 

a Secţiunii. S’a făcut o dare de seamă asupra mişcării de peste 
an. D-l Th. Brătianu, preşedintele secţiunii, a arătat cu această 
ocaziune însemnătatea istorică a zilei de 28 Noembre, când os
taşii români dobândiră o victorie strălucită în urma unui greu 
asalt.

în seara zilei de 24 Ianuar am avut o şezătoare. Asupra acestei 
şezători am înaintat cuvenita dare de seamă.

în ziua de 11 Mart a. c., în urma intervenirii onor. Comitet 
Central, având aprobarea onor. Minister al Instrucţiunii publice 
prin ordinul n-l 3582 din 31 Ianuar 1912, am dat în localul şcoalei 
primare o serbare.

Cu data de 22 Mart 1912, am înaintat dare de' seamă asupra 
acestei serbări şi un proces-verbal asupra rezultatului serbării.

în ceiace priveşte veniturile Secţiunii noastre, am înaintat banii 
obţinuţi din încasări, pentru cari ni s’a trimes chitanţa n-l 100 
a Casieriei centrale, iar cu chitanţa n-l 9, din 4 April 1912 st. n. 
a Oficiului poştal Tigveni am înaintat şi suma de lei 180 din 
venitul serbării delà 11 Mart.

Aniversarea zilei de 3 Maiu 1848 s’a serbătorit în modul ur
mător : ..

D-l Th. Brătianu, preşedintele secţiunii, arată scopul şezătorii
si ceteşte discursul unui profesor din Ardeal asupra însemnătăţii
istorice a acestei zile. .

D-l N. Enescu, secretarul*secţiunii, descrie evenimentul împor-
7
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tant petrecut la Românii de supt stăpânirea Ungurilor ; arată mă
reţia adunării celor 40.000 Români în „Câmpia Libertăţii“ .

S’a cetit bucata literară „Fraţi de cruce“ de A. Vlahuţă.
Sau jucat, după cântecul lăutarilor, jocuri româneşti.
Aceasta fiind în rezumat mişcarea desfăşurată de secţiunea 

Topolog, vă rugăm să primiţi raportul nostru precum şi asigu
rarea consideraţiuuii noastre.

Preşedinte, Teodor T . Brătianu. Secretar, Nicolae Enescu. *

*



Raportul Secţiei Tulcea.
Domnule Preşedinte,

Avem onoare a yä raportă despre activitatea secţiei noastre 
în cursul acestui an : ,

I. Activitatea culturală.

a) S’a făcut o excursiune pe Dunăre.
b) Un festival artistic cu artişti din Bucureşti, şi conferinţa 

d-lui profesor V. Pârvan.
c) S’a comemorat Liga odată cu ziua de 24 Ianuar.
d) S’a comemorat memoria regretatului Petru Liciu.
e) Pentru aniversarea pierderii Basarabiei, s’a întemeiat pro

gramul, în unire cu direcţiile şcolilor, după indicaţiile date. 
Ne-am pus în legătură cu învăţătorii, dându-le instrucţiuni cum

: să se serbeze ziua de 16 Maiu a. c.
b) km  destinat un fond .pentru a publică o broşură populară 

despre „Dobrogea“ din punct de vedere istoric şi al stării ac
tuale, cu referinţe speciale asupra desvoltării Românismului aici. 
Broşura va fi înaintată Comitetului Central spre aprobare şi 
apoi tipărită şi răspândită gratuit în judeţ.

II. Activitatea materială.

încasările merg destul de greu, din cauza puţinului interes ce-1 
dau Românii de pe aici pentru scopurile Ligei.

Am tipărit 300 de carnete a ,100 de file fiecare (a 10 bani 
fila) şi le-am distribuit în satele româneşti din judeţ. Fiindcă 
Congresul se obişnuieşte să se ţină la l-iu Iunie, n’am avut tim
pul pentru a cere socoteala carnetelor. De aceia această situaţie 

. e provizorie.
Un raport suplimentar vă vom înaintă după l-iu lume.
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V e n i t u r i .

1. Din cotizaţii . . .............................................. Lei 475,15
2. Delà o excursie pe D u n ă r e ............................... 129__
3. Dela un festiv a l.........................................  ̂ 158,40

Total . . .  Lei 762,55 

C h e l t u i e l i .

1. Un cont al tipografiei „Neamul Românesc“ . Lei 67,—
2. Imprimate-;,,; ^  . :~v „ 6*20
3. Sigiliu cu cutie .........................................................  7 _
4. Afişe şi bilete pentru festival . . . . . .  . 18.50'
5. Două aconturi pentru sălile de spectacole. • „ 20,—
6. Abonament la „Românul“ . . . . . 40__
7. Ajutor pentru muzeul şcolii de băieţi n-l 2

T u lc e a ...............................• ■ . . ’ . . . .  „ 4 0 , -
8. Sumă reservatâ pentru imprimarea unei broşuri

populare despre Dobrogea . . . . . . . . ’ . ’ 100__
9. Cheltuieli mărunte . . . . . . . . . . 1 28,25

Total . . . Lei 316,85

Recapitulare.

Venituri . . . • • • . . Lei 762,55
Cheltuieli . . . . • ,, * # 5> 316,85
Excedent . . 445.70
Suma vărsată . 300,—
în casă . . . , * • « . Lei 145,70

Preşedinte, N. Tomşa. Secretar, N. Dunăreanu.
Casier, Ap. I). Culea.



Raportul Secţiei Turnu-Măgurele.

Domnule Preşedinte, .

Conformându-ne adresei d-voastră No. 414 din 28 April a. c. 
avem onoare a vă aduce la cunoştinţă că în cursul anului 1911, 
secţiunea noastră aproape n’a existat şi n’a fost atât de rodnici 
şi de însemnată, cum îşi făceă iluzii la început comitetul. Nu s’a  
putut face nici chiar încasările lunare, şi aòeasta nu numai din 
cauza comitetului în frunte cu Preşedintele său, care, alegându-se 
deputat, nu s’a mai ocupat absolut de loc de bunul mers al sec
ţiunii, ci şi din cauza membrilor, cari nu mai voiau să-şi deâ 
obolul lor, preferând să se retragă din Ligă.

Avem de luptat poate mai mult ca oriunde, cu o mare greu
tate: indiferenţa condamnabilă a publicului pentru chestiuni do 
ordine ideală şi, în deosebi, pentru chestia naţională. Cu toato 
acestea nu ni . lipseşte speranţa unui viitor mai bun.

Cu începerea anului curent 1912, s’a căutat a se face o sforţare 
reîncepându-se cu încasările întrerupte, şi s’a realizat următoare» 
sumă :

Venituri
Din încasări 88. lei
Rest din anul trecut 117.80 „

Total . . . 205.80 lei

Cheltuieli
Facerea unei biblioteci, mărci, telegrame, etc. 59.80 lei

Restul de 196 lei au fost depuşi la Banca Măgurele-Giurgiu dia 
localitate.

S’au mai desfăcut următoarele cărţi:
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34 Calendare ale Ligei a 0.75 bucata 25.50 lei
1 0  „ » » »  0 -1 ® » ! • —  »

Din 300 bilete ale Loteriei, s’a vândut 48 48.— „
Total . . . 77.50 lei

Această sumă se va trimete ulterior Comitetului Central.
Sediul societăţei e la şcoala primară de băeţi „Generalul Manu“,, 

în sala de lectură, unde avem la dispoziţie o bibliotecă cu 600 
volume literare şi ştiinţifice ale societăţii „Depărăţianu“ .

Sperăm, domnule Preşedinţe, că, qu multă; răbdare, vom înjghebă 
o secţiune in adevăratul înţeles al cuvântului care să #poată 
aduce roadele mult . cerute.

p. Preşedinte, Radu Popescu. Secretar, I. Stoian.
Casier, N. Anastasescu.

\

%

/



Raportul Secţiei Turnu-Sevérin.

Domnule Preşedinte,

în raportul anului trecut, care âveâ menirea să explice toro
peala în care căzuse întreaga activitate a Societăţii noastre, ne 
luase* obligaţia ca anul acesta să muncim cu mai multă îndâr
jire şi, în acelăş timp, să înfăptuim „Casa de cetire“ , nucleul în 
jurul căruia se învârteşte întreaga activitate a Ligei.

Azi avem mulţămirea sufletească să declarăm că munca noastră 
fără preget ä dat rezultatul dorit, căci la 26 Februar, anul 
acesta, s’a deschis în centrul oraşului într’un local curat şi bine 
mobilat, prima bibliotecă populară din oraşul nostru, bibliotecă 
ce posedă 560 volume de literatură şi istorie românească.

Serbarea deschiderii bibliotecii a fost începută cu un serviciu 
religios, la care au asistat toţi membrii Ligei, societatea corală 
„Doina“ , care a dat şi răspunsurile la serviciu, şi mulţi cetăţeni 
Severineni.

Biblioteca este cercetată în deajuns, însă, cum menirea ei e 
pentru clasele de muncitori şi mărginaşi ai oraşului, secţiunea 
noastră a adresat apeluri în scopul acesta, atât şantierului naval, 
cât şi şcolilor de adulţi.

Credem că, muncind în acelaş chip, ea va deveni o necesitate 
pentru clasele pentru care a fost creată.

Efectele activităţii noastre se văd şi prin sporirea numărului 
membrilor, căci jeumai în acest an secţia noastră numără peste 
40 membri noi.

Şi în anul acesta am continuat cu serbările, care sunt din ce 
în ce mai căutate de către publicul nostru.

în vara trecută, pentru mărirea fondului „Casei de cetire“ , s’a



aranjat în grădina publică o serbare care s’a dat cu concursul 
studenţilor Mebedinţeni, şi care a făcut posibilă deschiderea bi
bliotecii.

Astă iarnă, pentru a puteă plasă biletele Loteriei Ligei, s ’a aran
jat un festival artistic, cum rar se întâmplă la noi în Severin, 
dând concursul răposatul marele Liciu, d. şi d-na Bârsan, Cote- 
nescu şi alţii.

Cu ocazia deschiderii bibliotecii, Liga a chemat publicul la o 
şezătoare, unde a vorbit d. Bogdan-Duică despre „Boierul Golescu“ 
şi unde artişti şi diletanţi au complectat această serbare. De 
altfel, secţia noastră nu a uitat zilele mari ale neamului, ci a 
chemat întotdeauna pe membrii ei la serbătorirea lor.

Ziua de 13 Martie, pe care tinerimea o consideră ca ziua de 
reînviere a dreptelor ei aspiraţii, a fost serbată în localul secţiei, 
şi un membru a arătat cetăţenilor importanţa zilei. .

Cazul barbar de la OradearMare a dat prilej, ; şecţiei noastre 
să-şi cheme membrii şi. să le arate durerile de caţe,,suferă neamul.

Membrii secţiunei noastre au venit întotdeauna în mare număr 
la apelul nostru, dându-ni sprijinul de care avem nevoie.

Mulţi însă, cu poziţii bine situate şi cu calităţi reale, : lipsesc 
din rândurile —  care ar trebui să fie nenumărate — ale Ligei 
culturalo. ■ ,

Primiţi, d-le Preşedinte, asigurarea consideraţiunii noastre.

Preşedinte, Iordan Bogdan.
Secretar, Marius Vorvoreiamt.
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Raportul

Domnule Preşedinte,

Numărul membrilor la 5 Maiu 1912 este de 125.
Comitetul este constituit din d-nii : Preotul Grigore Goagă, pre

şedinte, Gh. Pândele, avocat, şi Th. Zermoveanu inginer, vice
preşedinţi, Z. M. Malhasovici farmacist, casier, Gr. Diaconescu 
avocat, secretar, N. Ionescu şi I. Moţet advocaţi, membri.

încasările pe 1911/12 au fost de lei 680, bani 80.

Cheltuieli:
Trimişi Centralei v Lei 200.50
Depuşi pentru statuia lui Costacbi Negri „ 200.— 
Diverse cheltuieli ale secţiei • » 11A0

Total Lei 471.90 
Sold în casa secţiei „ 208.90

S’a' serbat cu deosebită solemnitate ziua de 3 Maiu 1848 prin- 
tr’un parastas la catedrala din localitate şi prin conferinţe şi jo
curi naţionale.

S’a luat iniţiativa facerii unui steag al secţiei Târgu-Ocna, 
pentru care scop s’au împărţit liste de subscripţii.

Preşedinte Econ. Gr. Goagă.
Casier, Z. M. Malhasovici.

Secretar, Gr. V. Diaconescu.



Raportul Secţiei Tecucm.

Domnule Preşedinte,

Cu privire la activitatea secţiunii noastre, cu începere delà 5 
lurie 1911: data alegerei noului comitet—a véro onoarea a vă 
comunica următoarele:

în zilele de 24 şi 25 Iunie 1911, comitetul secţiunii Tecuçiü a 
organisât mari serbări, cu caracter cultural şi naţional, în g o 
dina publică din acest oraş. S ’a împărţit, cu prilejul acestor ser
bări, în mii de exemplare, un apel al nostru, cuprinzând, pe de 
o parte rostul şi însemnătatea Ligei Culturale, pe de alta' pro
gramul de activitate al secţiunei Tecuciu. Succesul moral şi ma
terial al acestor serbări a fost măi presus de orice aşteptare.

Profitând de' prezenţa, în acest oraş, a tuturor membrilor cle
rului din judeţ, întruniţi în conferinţe pastorale, am izbutit să 
înscriem ca membri ai Ligei, pe bea mai mare parte din preoţii 
acestui district, aşâ că, în prezent, secţiunea noastră socoteşte 
la 157 membri statornici şi devotaţi.

Cu prilejui conferinţelor generale ale membrilor congresului 
didactic primar din judeţ, comitetul secţiunei Tecuciu a împărţit 
tuturor învăţătorilor manifestul Ligei, organizând în onoarea lor, 
în sala teatrului, un mare festival artistico-literar. S. S. Preotul
D. Budescu a ţinut, cu această ocazie, o interesantă şi instruc
tivă conferinţă, vorbind despre „Concubinajul la sate. Rolul preo
ţilor şi învăţătorilor în stârpirea acestui flagel“ .

Conferinţe şi şezători populare s’au ţinut şi anul acesta, şi 
vor continuă şi de acum înnainte.

-Comitetul secţiunei Tecuciu a participat la toate Te-Deumurile 
ce s’au celebrat cu prilejul serbătorilor naţionale.
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Pentru complectarea bibliotecii noastre, comitetul a votat suma
de lei 400. In Maiu această bibliotecă va fi instalată într’un Io-

\

cal spaţios, care va servi totodată şi de sediu al secţiunei.
Tot în Maiu va apare şi primul număr al Buletinului secţiunei.
Secţiunea Tecuciu a trimes comitetului executiv-central suma 

de lei 1000.
S’au trimes, pentru concursul de port naţional delà Vălenii-de- 

Munte, lei 50. '  /
Pentru tombola organizată în parcul Carpi, cu, prilejul serbă- 

-rllòr Bigéi, ë’a ’ trimes cómit'étülüi dpntral două lăzi cu butelii de 
vin de Ni cobeşti.

S’a trimes un ajutor' de lei 200 direcţiunei internatului de pe 
lângă liceul românesc din Şiret (Bucovina).

în oraşul şi judeţul Tecuciii, secţiunea noastră a împărţit ur
mătoarele ajutoare :

Lei 100 societăţii corale de sub conducerea distinsului diri
ginte, d. D. Vanghele. , ^

Lei 50 „Casa de sfat şi cetire“ din comuna Călimăneasa, 
înfiinţată do harnicul învăţător Toma Alexandrescu.

Lei 120 la trei elevi săraci de la gimnaziul „Dimitrie A. Sturdza“ 
din oraşul Tecuciu. ,

Secţiunea Tecuciu mai are depusă, la banca populară „Inde- 
dendenţa“ , suma de lei 700.

Bine-voiţi a primi, domnule Preşedinte, asigurarea distinsei 
noastre.consifier^ţiuni.

Preşedinte, Dr. C. Petroş..

Secretar, Ion 6. Bistr'tţianu.
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Raportul Secţiei Valea-Călugărească.

Domnule Preşedinte,

Avem onoare a vă prezenta raportul activităţei noastre de la 
congresul trecut şi până astăzi:

Ca secţiune rurală, ne-am propuâ'un program special pecare l-am 
expus în primul nostru raport. Am căutat să organizăm şi anul 
acesta un număr de şezători, cáré însă, din pricini independente 
de voinţa noastră, a fost mult mai mic de cum am fi dorit. In 
primul rând ni-a lipsit ajutorul stăruitor şi luminat al d-lui G. 

Săpiunaru, fostul nostru secretar care, părăsind comuna, a demi
sionat. D-sa este întemeietorul secţiunei noastre, à muncit mult 
la organizarea ei şi, fiind şi directorul şcoalei de viticultură din 
localitate unde ne avem sediul, ni-a adus sérvicii mari; lipsa 
d-sale o simţim şi o regretăm. Pentru dragostea care ne-a ară
tat-o, ca membri ai Ligei şi ca locuitori în comună, ţinem să-i 
exprimăm aici recunoştinţa noastră.

în al doilea rând, şi ca o consecinţă a demisiunei fostului 
nostru sectretar, ni-a îngreuiat mult sarcina noastră. Dificulta
tea cu care putem obţine sala şcolii pentru serbările. noastre. 
In urma stăruinţelor Onor. Comitet Central, Ministeriul Instruc- 
ţiuni ne-a autorizat a ne servi de localul şcolii, dar numai pentru 
serbări cu caracter şcolar şi, mai ales, date in timpul zilei ceia ce 
este, de sigur, cam greu.

Sperăm că Onor. congres va exprima dezideratul câ să se . 
pună la dispoziţia secţiunilor Ligei sălile de şcoală, fără restric- 
ţiuni supărătoare şi inexplicabile.

Lunga întrerupere pe care această piedecă a produs-o în şi



rul şedinţelor noastre, a desobicinuit publicul de a mai veni la. 
şezători, unde— cu multă trudă— izbutisem să-l atragem.

Sperăm că, în urma reorganizărei comitetului al căruia număr 
de membri l-am ridicat la 10, introducând pe toate acele persoane 
care am socotit că ni vor folosi, Secţiunea noastră ar puteâ în 
scurt timp să-şi recapete viaţa din trecut.

Cu toate aceste greutăţi, am ţinut şezători cu un program 
destul de bogat, câte una în Iunie, Septembre şi Decembre 1911 
si Aprilie 1912. D. Eugentu Stoicşsţ3}iv>a> |&.JEieç&r£ şedinţă 
câte o ̂ cuvântate, tratând urmâtoaréïè " subiecte l'Poesia popu
lară“ , „Războiul dintre Italieni şi Tură şi însemnătatea lui pentru 
Ţara noastră“, „Gazetele noastre ce sunt si ce ar trebui să fie“ . 
Elefii şcolii de viticultură au jucat „Florin şi Florica“ la ser
barea de Iunie, iar în Aprilie no'ul director al şcoalei d. Simio- 
nescu, care in Decern vre ni ţinuşp .o frumoasă cuvântare din 
specialitatea d-sale, ni-a .făcut o plăcută surprindere, invitan
done după şedinţă sA asistăm la reprezentarea unei mici farse, 
foarte bine jucată de elevi. îi mulţămim din nou şi aşteptăm de
la d-sa mult ajutor. . /  '

Unele din abeste şezători'au fost urmate de dans. încasările 
făcute cu acest priţej au sporit neînsemnatele venituri ale sec- 
t iun ei noastre. .. .

Venituri Lei 329.10. Cheltueli lei 229 — Sold în casă Lei 100.00 
în aceiaşi ordine de idei ţin să adaug că, cu toate împreju

rările neprielnice, numărul membrilor a „sporit.
Primiţi, .vă rugăm, domnule Preşedinte, încredinţarea deose

bitei noastre considerâţiuni.
Preşedinte, Prt. P. Ràduteseli Sachelarie.

Secretar, Nediscifrabil
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Raportul Secţiei Zimnicea
Donínule Preşedinte,

Ca răspuns la adresa d-voastră No. 393 din 14 Martie 1912
Z T T - ° aTt  a Vá expVn,e P? scurt5 activitatea secţiunei Zimnicea delà ultimul congres delà Craiova până în prezent.
, al  La congresul din Craiova, delegaţii secţiei noastre au fost 
d-nli I. beormăneanu, maior St. Borislawschi si Ion Hagi Pa- 
raschiv can au luat parte la desbaterile acestui congres îm
preună cu delegaţii celorlalte secţiuni. .

In timpul acestui an, comitetul secţiunii descomplectându-se prin 
plecarea dm localitatea entusiastului şi harnicului ei preşedinte, 
a. ar. St. Bossie, şi a altor doi membri G. Brezeanu şi dr N 
Racoveanu, in ziua de 13 Novembre 1911 s’a procedat la ale
gerea unui nou comitet, care s’a constituit precum urmează : 
Preşedinte de onoare, Zaharia Brânduş; Preşedinte activ, dr. M. 
Georgescu; vice-preşedinţi, Ion Geormăneanu şi Stavre Popescul 
secretar, Cornelm Mărgmeanu; casier, Romulus Cicei; membri, 
H. Ionescu, D. Ghiola, I. V. Piţu, I. N. Popescu, Maior S. Boris
lawschi şi Iordan Zottu.

Consecvuenţi programului de activitate de pe anul trecut, s’au 
ţinut şi anul acesta şezători literare cu conferinţe, lecturi lite
rare şi dans, în ordinea următoare:
• r1? a Ianuar sa  serbat împreună cu şcolile de băieţi

şi tete din localitate, printr’un Te-Deum la biserica catedrală din 
localitate, după care  ̂ d. preşedinte al secţiunei d. dr. M. Geor- 
g6r fU’*a înut. 0 cuvântare ocazională vorbind despre: Unire

După amiazi, în localul şcolii de băieţi, a ţinut o cuvântare 
fi^  klena  ̂Popescu, institutoare, membră a Ligei, vorbind despre 
î w 1? ’ df pâ, Care a urmat recitări, coruri şi jocuri nationale exe
cutate de elevii şcoalelor de băieţi şi fete. Seara a avut loc în 
localul secţiei o serată intimă.

La.4 Februare seara, conferinţa d-nei Maria dr. Georgescu 
despre Analiza literară a trilogiei d-lui Delavrancea. D. I. N. Po
pescu a cetit nuvela „Puiul“ de Brătescu-Voineşti, iar d. dr. M. 
Georgescu a cetit o schiţă de Caragiale.
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La 11 Februare, seara, a avut loc a doua şezătoare literară. 
D. I. N. Popescu a cetit frumoasa nuvelă „Pană Trăsnea“ de 
Brâtescu-Voineşti. D. dr. M. Georgescu a cetit schiţa „Micile eco* 
nomii“ de Caragiale.

La 12'Februare, ziua, conferinţa populară a d-lui medic vete
rinar Fr. Lempp: „Cultura gândacilor de mătase“ .

La 25 Februare, seara, conferinţa d-nei Elena Popescu, 'Ana
liza literară a operei „înstrăinaţii“ de d. D. C. Moruzzi. D. dri 
Georgescu a cetit piesa „Gonu’ Leonida faţă de reacţiune“ de 
Caragiale. D. C. Mărgineanu, a declamat „Eu poruncesc“ de 
Scărlătescu.

La 12 Marte, seara, conferinţa d-lui dr. M. Georgescu „Despre 
alcoolism“, urmată de proiecţiuni luminoase.

Toate aceste şezători au fost gratuite, Ele au fost urmate de 
dans.

In ziua de 4 Aprilie, o delegaţie a secţiunii compusă din d-nii 
C. Mărgineanu, Romulus Cicei, Vasile Savu şi I. Zottu, împreună 
cu noul drapel al secţiunii a condus la groapă pe neuitatul mare 
patriot, om de inimă şi artistul desăvârşit, Petre Liciu.

La 8 Aprilie s’a serbătorit cu mult entusiasm botezul noului 
drapel al secţiunii. în urma invitaţiunii noastre comitetul cen
tral a trimes ca reprezentanţi pe d-nii V. Pârvan, profesor uni
versitar, şi pe d. căpitan Popescu Tudor, secretarul secţiei Bu
cureşti. ’

Programul a fost, în résumât, următorul : Dimineaţa, delegaţii 
Comitetului Central cât şi cei ai secţiunei Alexandria şi Suhaia 
au fost întâmpinaţi la gară de către toţi membrii secţiei, unde 
d. preşedinte al secţiunii dr. Georgescu’ le-a urat un „bun ve
nit“ . D. Pqpescu Tudor mulţămeşte pentru primirea făcută. D. 
Maior Borislawschi vorbeşte din partea primăriei. După aceia mul
ţimea, într’un imposant cortegiu cu drapelul în frunte, porneşte 
spre localul Ligei de unde luând noul drapel porneşte spre bi
serica catedrală. Aici are loc ceremonia botezului drapelului şi 
baterea ţintelor comemorative, după care d. preşedinte al secţiei, 
dr. M. Georgescu, ţine o cuvântare ocazională. Mai vorbesc d. 
Popescu Tudor, din partea comitetului central, d. Maior Boris
lawschi din partea primăriei şi d. C. Gherman din partea Casei 
de cetire din Alexandria., Naşi ai drapelului au fost d-nii Zaharia 
Brânduşi, preşedintele de onoare al Secţiei şi d. N. D. Poulopohlo.

După amiazi are loc în sala Orient conferinţa d-lui V. Pârvan 
„Despre conştiinţa naţională“ , precedată de cuvântarea .d-lui Pe- 
pescu Tudor despre „Petre Liciu“ .

Seara, în aceeaşi sală, are loc festivalul artistic-literar organi
sât de comitet. Am avut 'prilej să admirăm pe doi din poieţii 
noştri de seamă St. 0. Iosif şi I. M. Soricu. D-na Natalia Vasiliu 
şi d-nii Mihălescu, Mărculescu şi Aurel Dinu, artişti ai Teatrului 
Naţional şi Comœdia, au recitat monoloage. D. Ir’imescu a cetit
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două schiţe. S’a jucat o piesă de teatru de către d-na Vasiliu, 
şi d-nii Mihalescu ş i . Mărculescu.

După aceia a urmat dans.
S’au reînoit abonamentele la revistele şi ziarele: „Neamul Ro

mânesc“ , „Viaţa Românească“ , „Ramuri“, „Junimea Literară“, 
„Cosânziana“ , „Flacăra“ , „Românul“ , „Foaia noăstră“ , „Minerva“ 
şi altele. •

Pentru fondul cultural N. Iorga, s’a colectat suma de lei 92, 
care s’a trimes comitetului de iniţiativă.

Pentru fondul cultural Petre Liciu, s’a colectat suma de lei 
105, care s’a trimes secţiunii Bucureşti.

Vom serba după un program ce-1 vom stabili zilele de 3, 10 
şi 16 Maiu. 5

Vom trimete, ca »In totdeauna, delegaţii noştri la Congresul de 
anul acesta.

Situaţia financiară de la Maiu 1911 până la April 1912.

Lei 1468.—
„ 387.70
„ 600.—
„ 561.—
„ 1 0 5 .-
„ 70.60

21.60
Total Lei 3.213.90

încasări:
Sold precedent
Cotizaţii
Bilete de loterie
Venitul ţintelor de la drapel
Fond Liciu
Dobânzi
Calendare 1912

Plăţi :

Remisi comitetului central • Lei 1.100.—
Costul drapelului „ 770.65
Spese la festivalul din 8 April a. c. „ 367.85
Spese de cancelarie „ 56.10
Abonamente la ziare şi reviste „ 120.—
Spese delegaţiunilor „ 151.30
Mobilier „ 98.85
Numerar „ 549.15

Total Lei 3.213.90
Valoarea mobilierului secţiunii este de lei 1.500.
Preşedinte, D. Qeorgescu.

Secretar, Comeliu Margineanu.'" ]


